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Présidence : M. Olivier de Clippele, président. 
Voorzitterschap: de heer Olivier de Clippele, voorzitter. 

 
 

INTERPELLATIONS 
 

 

INTERPELLATIES 
 

 
M. le président.- L'ordre du jour appelle les 
interpellations. 
 
 
 
INTERPELLATION DE M. ALAIN 

HUTCHINSON 
 

À M. CHRISTOS DOULKERIDIS, 
SECRÉTAIRE D'ÉTAT DE LA RÉGION 
DE BRUXELLES-CAPITALE, CHARGÉ 
DU LOGEMENT ET DE LA LUTTE 
CONTRE L'INCENDIE ET L'AIDE 
MÉDICALE URGENTE,  

 
concernant "le constat mis en évidence dans 
le rapport bruxellois sur l'état de la 
pauvreté 2009 en matière de logement". 

 
 

De voorzitter.- Aan de orde zijn de interpellaties. 
 
 
 
 
INTERPELLATIE VAN DE HEER ALAIN 

HUTCHINSON 
 

TOT DE HEER CHRISTOS 
DOULKERIDIS, STAATSSECRETARIS 
VAN HET BRUSSELS HOOFDSTEDE-
LIJK GEWEST, BELAST MET HUIS-
VESTING EN BRANDBESTRIJDING EN 
DRINGENDE MEDISCHE HULP, 

 
betreffende "de duidelijke vaststelling in het 
Brussels verslag over de armoede 2009 
inzake huisvesting". 

 
 

M. le président.- La parole est à M. Alain 
Hutchinson. 
 
M. Alain Hutchinson.- Le baromètre social vient 
de publier son rapport 2009 sur l'état de la 
pauvreté dans notre Région. Celui-ci fait état des 
difficultés rencontrées par les Bruxellois à se 
loger. Ce sujet dont nous débattons depuis déjà 
plusieurs années, reste d'actualité. Nous 
continuerons d'ailleurs à en débattre au cours des 
prochaines années, malheureusement. 
 
Ma première question porte sur la difficulté à 
obtenir des renseignements sur le logement public 
auprès des communes et des CPAS, relevée par le 
rapport du baromètre social. Bien que l'ordonnance 
de 2008 prévoie un certain nombre de mesures à 
cet égard, nous ne manquerons pas de revenir sur 
ce point et notamment sur le flou artistique dans ce 
secteur. Il est en effet peu aisé de connaître 
précisément le nombre de logements sociaux ou à 
vocation sociale disponibles en dehors des SISP, et 
du parc immobilier social régional ou 
subventionné par la Région. 
 

De voorzitter.- De heer Hutchinson heeft het 
woord. 
 
De heer Alain Hutchinson (in het Frans).- Uit het 
armoederapport voor 2009 van de sociale 
barometer blijkt dat het huisvestingsprobleem in 
Brussel blijft bestaan. Helaas zullen we hierover 
ook de komende jaren moeten blijven debatteren. 
 
Het blijkt erg moeilijk om bij de gemeenten en 
OCMW's inlichtingen te krijgen over openbare 
woningen. De ordonnantie van 2008 omvat enkele 
maatregelen daarvoor, maar toch blijft het 
moeilijk om het precieze aantal sociale woningen 
te kennen dat beschikbaar is buiten de OVM's en 
de sociale huisvesting van het gewest of 
gesubsidieerd door het gewest. 
 
De Huisvestingscode is bedoeld om de kwaliteit 
van de sociale woningen te verbeteren. Zijn er 
naast de statistieken van de gewestelijke inspectie 
nog elementen waarmee u de evolutie van de 
Brusselse huurmarkt kunt analyseren? 
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Ma deuxième question porte sur le Code du 
logement de 2004 et l'évolution du parc 
immobilier bruxellois locatif, tant public que privé. 
Outre les statistiques que vous nous avez fournies 
lors du débat budgétaire, liées à l'activité de 
l'inspection régionale, disposez-vous d'éléments 
qui vous permettent d'analyser l'évolution du parc 
immobilier, puisque l'objectif du Code du 
logement consiste à améliorer la qualité du parc 
immobilier social ? Disposez-vous d'indicateurs ou 
d'outils qui, au-delà de l'inspection régionale, vous 
permettent d'évaluer la situation dans ce secteur ?  
 
 

Discussion 
 
 
M. le président.- La parole est à Mme Herscovici. 
 
 
Mme Anne Herscovici.- Je voudrais poser 
quelques questions au départ du rapport de 
l'Observatoire du social et de la santé, mais 
également sur la base du constat relatif à 
l'incapacité apparente de certaines communes à 
répondre à des questions qui visent à comprendre 
le patrimoine dont on pourrait disposer pour 
élargir l'offre de logement. 
 
Cette question a déjà été abordée dans le cadre du 
débat budgétaire. L'ordonnance qui doit produire 
ses effets fin juillet devrait nous permettre de 
disposer d'un inventaire des logements abandonnés 
et inoccupés en Région bruxelloise. Avez-vous 
pris des mesures pour stimuler les communes à se 
préparer à répondre à cette question le moment 
venu ?  
 
Par ailleurs, avez-vous une vue générale du 
nombre de logements de transit disponibles dans la 
Région ? Ceux-ci sont soit communaux, soit 
propriété des CPAS, soit associatifs, dans une 
combinaison un peu difficile. La logique d'égal 
accès à des logements de transit, quelle que soit la 
commune où l'on habite, n'est pas toujours assurée. 
Elle n'est, en tout cas, pas claire.  
 
Par ailleurs, pourriez-vous nous dire quel est le 
nombre d'expulsions mises en oeuvre en Région 
bruxelloise ? Cette information permettrait, tout au 
moins, de mettre en oeuvre des politiques 
préventives.  
 

Bespreking 
 
 
De voorzitter.- Mevrouw Herscovici heeft het 
woord. 
 
Mevrouw Anne Herscovici (in het Frans).- Ik heb 
enkele vragen over het rapport van het 
Observatorium voor Gezondheid en Welzijn, maar 
ook over het feit dat sommige gemeenten blijkbaar 
niet kunnen antwoorden op vragen die bedoeld 
zijn om een beter inzicht te krijgen in het aanbod 
aan huisvesting. 
 
Deze kwestie kwam reeds aan bod tijdens de 
begrotingsbesprekingen. De ordonnantie treedt 
eind juni in werking en biedt de mogelijkheid om 
een lijst van leegstaande woningen op te stellen. 
Hebt u maatregelen genomen om de gemeenten tot 
actie te bewegen? 
 
Weet u hoeveel transitwoningen in het gewest ter 
beschikking staan? Het betreft woningen van de 
gemeenten, OCMW's en verenigingen. Niet 
iedereen heeft in gelijke mate toegang tot een 
transitwoning. 
 
Hoeveel uithuiszettingen hebben er in het gewest 
plaatsgevonden? Dat aantal is belangrijk met het 
oog op de uitwerking van een preventief beleid. 
 
Er bestaan verschillende vormen van uithuiszet-
tingen. 
 
De burgemeesters kunnen daartoe beslissen op 
grond van onbewoonbaarheid. Ook de vrede-
rechter kan tot een uithuiszetting besluiten 
ingevolge een gerechtelijke procedure. Deze 
cijfers zijn gemakkelijk te verkrijgen. De OCMW's 
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Différents types d'expulsion sont pratiquées :  
 
Celles décidées par les bourgmestres pour cause 
d'insalubrité, mais également les expulsions à 
l'initiative de procédures mises en place auprès du 
juge de paix. Les chiffres relatifs à celles-ci 
devraient être facilement disponibles. Les CPAS 
doivent être informés du lancement d'une 
procédure d'expulsion, mais ce n'est pas parce 
qu'une procédure est lancée qu'elle aboutit.  
 
Les tentatives que j'ai faites auprès des CPAS pour 
obtenir des données n'aboutissent pas. Les CPAS 
n'ont, de toute évidence, pas les moyens de suivre 
systématiquement les informations qu'ils reçoivent 
en matière d'expulsion, à l'exception de certains 
d'entre eux, comme celui de Saint-Gilles. En effet, 
ce CPAS comporte un secteur "habitat 
accompagné", qui inscrit le suivi des expulsions 
dans ses missions et parvient à suivre ces 
situations au plus près.  
 
Il existe enfin un troisième type d'expulsion, dont 
les CPAS constatent qu'elles sont très importantes, 
c'est-à-dire les expulsions sauvages. Il est, bien 
entendu, plus difficile de disposer de chiffres pour 
ce type d'expulsions. Le rapport de force est tel 
entre les propriétaires et des locataires 
particulièrement fragiles - probablement en retard 
de paiement - que la réponse donnée n'est pas une 
procédure devant le juge de paix. Elle consiste 
plutôt à remplacer la serrure et à empiler les 
vêtements du locataire dans des sacs poubelles, qui 
sont ensuite jetés sur le palier ou sur le trottoir. 
 
Peu d'entre eux déposent plainte, et lorsqu'ils le 
font, il semble que la police estime que 
l'enregistrement de leurs plaintes n'entre pas dans 
ses compétences.  
 
 

moeten op de hoogte gebracht worden van de start 
van een uithuiszettingsprocedure. Niet elke 
procedure wordt echter afgerond.  
 
Ik heb de OCMW's hierover om gegevens 
gevraagd, maar heb die niet overal verkregen. 
Niet alle OCMW's beschikken over de middelen 
om deze informatie systematisch te volgen.  
 
Er zijn ook heel wat ongeregistreerde uithuiszet-
tingen, waarvan de OCMW's uiteraard zelden op 
de hoogte zijn. Huurders met een betaalachter-
stand worden dan zonder procedure voor de 
vrederechter door de eigenaar eenvoudigweg op 
straat gezet. 
 
Weinigen dienen klacht in. Bovendien meent de 
politie dat het niet haar taak is de weinige 
klachten die ze ontvangt, te registreren. 
 

M. le président.- La parole est à M. Colson. 
 
M. Michel Colson.- Il est évident que tout est 
dans tout et que les interpellations de ce jour sont 
forcément liées. Je rejoins Mme Herscovici 
concernant les expulsions. Un colloque aura lieu 
bientôt sur ce sujet, et j'espère que nous verrons 
plus clair à ce moment-là. Il faudrait rajouter aux 
expulsions que vous avez évoquées celles qui sont 
les conséquences de l'application du Code du 
logement. Vous avez dit vous-même que les CPAS 
n'avaient pas toujours les moyens d'accompagner 

De voorzitter.- De heer Colson heeft het woord. 
 
De heer Michel Colson (in het Frans).- Ik ben het 
eens met het standpunt van mevrouw Herscovici 
over de uithuiszettingen. Binnenkort vindt hierover 
een colloquium plaats. Naast de uithuiszettingen 
die u zonet citeerde, zijn er nog andere ten gevolge 
van de toepassing van de Huisvestingscode. Het is 
inderdaad zo dat de OCMW's niet altijd bij machte 
zijn om een uithuiszetting te begeleiden, onder 
meer doordat de vrederechter de OCMW's acht 
dagen op voorhand verwittigt, wat hen 
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les expulsions, notamment en raison de la 
disposition légale qui prévoit que le juge de paix 
prévient les CPAS huit jours avant l'expulsion, 
pour leur permettre de trouver une solution. C'est 
évidemment trop tard.  
 
Si les CPAS sont débordés, ils reçoivent aussi des 
courriers de l'inspection du logement, qui précisent 
que son service social est également débordé. C'est 
une partie de ping-pong extraordinaire ! Il faudrait 
pouvoir atterrir, car au milieu de cette confusion se 
trouvent des gens démunis qui n'ont plus de toit. 
 
Nous reviendrons aux logements de transit dans le 
cadre de l'interpellation de Mme Fremault. À cet 
égard, il y a une incapacité du pouvoir régional à 
maîtriser les logements publics des communes et 
CPAS. C'est un vieux sujet. On évoque des 
tranches situées entre 5.000 et 8.000, mais tout 
cela n'est pas précis.  
 
Mme Herscovici a fait allusion au logement de 
transit et d'urgence. C'est un peu le parent pauvre 
des outils régionaux actuels. Dans le parc 
immobilier géré par certaines communes et 
certains CPAS, il y avait une tradition de logement 
d'urgence, certes réduit. L'ordonnance de 2008, à 
propos de laquelle nous allons faire le point, aura 
peut-être aussi un effet à ce niveau-là.  
 
Le critère de la chronologie pour obtenir un 
logement n'est pas toujours compatible avec les 
cas d'urgence. Il faudrait donc réfléchir à la 
possibilité de réserver une part du parc immobilier 
des communes et des CPAS aux logements 
d'urgence, car ceux-ci manquent cruellement sur le 
territoire de notre Région. 
 

onvoldoende tijd laat om een oplossing te vinden. 
 
Niet alleen de OCWM's, maar ook de diensten 
voor wooninspectie zijn overwerkt. Ze wijzen 
elkaar met de vinger, maar dat biedt geen 
oplossing voor de daklozen.  
 
Naar aanleiding van de interpellatie van mevrouw 
Fremault zal de problematiek van de transit-
woningen opnieuw ter sprake komen. Het is een 
oud zeer dat de gewestelijke overheid geen greep 
heeft op de woningen van de gemeenten en de 
OCMW's. Men heeft het over 5.000 à 
8.000 woningen, maar dat is een ruwe schatting. 
 
Mevrouw Herscovici had het over de transit- en 
noodwoning, het arme broertje van de gewestelijke 
beleidsmiddelen. Sommige gemeenten en OCMW's 
kennen op dit vlak een beperkte traditie. Misschien 
zal de ordonnantie van 2008 de transit- en 
noodwoning nieuw leven inblazen. 
 
Het criterium van de chronologie voor het 
verkrijgen van een woning strookt niet altijd met 
het begrip noodgeval. Daarom zou men beter een 
deel van het woningpark van de gemeenten en de 
OCMW's voorbehouden voor noodwoningen, 
aangezien er momenteel veel te weinig voorhanden 
zijn. 
 

M. le président.- La parole est à M. Doulkeridis. 
 
 
M. Christos Doulkeridis, secrétaire d'État.- Le 
Code du logement que M. Hutchinson a porté sur 
les fonts baptismaux par l'ordonnance du 17 juillet 
2003 fait l'objet d'une application poussée en ce 
qui concerne les normes de qualité. La vaste 
campagne de promotion lancée en 2006, intitulée 
"Le Code du logement, ça change la ville", n'y est 
pas étrangère. 
 
Un mot d'abord sur l'organe administratif commis 
au contrôle du respect de ces règles, à savoir la 
Direction de l'inspection régionale du logement 

De voorzitter.- De heer Doulkeridis heeft het 
woord. 
 
De heer Christos Doulkeridis, staatssecretaris 
(in het Frans).- Sinds de invoering van de 
Huisvestingscode in 2003 zijn de kwaliteitsnormen 
voor woningen aangepast. In 2006 werd er een 
informatiecampagne gevoerd. 
 
De Directie Gewestelijke Huisvestingsinspectie is 
operationeel sinds de Huisvestingscode van kracht 
werd op 1 juli 2004. De dienst telt tegenwoordig 
32 ambtenaren. Er zijn vier teams van inspecteurs 
voor het Brussels Gewest. 
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(DIRL). Logée au sein de l'Administration de 
l'aménagement du territoire et du logement, elle 
est devenue opérationnelle en même temps 
qu'entrait en vigueur le code, à savoir le 1er juillet 
2004. Constituée au départ de deux agents, elle en 
compte aujourd'hui 32 (28,9 équivalents temps 
plein), statutaires et contractuels à parts égales. 
Plus spécifiquement, quatre cellules d'enquêteurs 
sillonnent actuellement le territoire bruxellois. 
 
En ce qui concerne les résultats produits par la 
DIRL, le service a traité en moins de cinq ans, 
entre mi-2004 et 2008, un total de 12.520 dossiers, 
que l'on peut ventiler de la manière suivante.  
 
Plus des trois quarts des dossiers (9.411) 
concernent des attestations de conformité, 
obligatoires pour les meublés et les logements de 
moins de 28 m². Le pic de demande d'attestations a 
été atteint en 2006 avec 7.235 demandes, en raison 
de l'expiration de la période transitoire pour les 
baux en cours fixée au 30 juin 2006. Depuis, ce 
chiffre décline (371 en 2008, 651 en 2007, contre 
946 en 2005, par exemple).  
 
Ensuite, ce sont les plaintes qui, avec 
1.799 dossiers, forment le second poste le plus 
activé. Elles émanent en majorité (80%) des 
particuliers (locataires), mais les communes se 
montrent également actives (15%). Leur nombre 
est en forte progression ces deux dernières années. 
Deux communes concentrent, à elles seules, un 
tiers des plaintes, à savoir Bruxelles-Ville et 
Schaerbeek. Au total, 56% des logements visités 
sur plainte ont été déclarés conformes, le cas 
échéant au terme de la mise en demeure de réaliser 
des travaux. 
 
Ont également été sollicités : 
 
- 645 certificats de conformité qui concernent, 
pour rappel, les logements non meublés de plus 
de 28 m2 et dont l'obtention n'est pas obligatoire 
avant la mise en location ; 

 
- 344 demandes d'attestations de contrôle de 
conformité nécessaires pour remettre en location 
un bien précédemment interdit à la location par 
la DIRL. Ici aussi, le volume est en hausse 
constante, à proportion, en fait, de la propre 
augmentation des décisions d'interdiction à la 
location ;  

 

De Directie Gewestelijke Huisvestingsinspectie 
heeft op minder dan vijf jaar tijd in totaal 
12.520 dossiers behandeld. 
 
Meer dan drie vierden van de dossiers (9.411) 
heeft betrekking op conformiteitsattesten, die 
verplicht zijn voor bemeubelde woningen en 
woningen met een oppervlakte van minder dan 
28 m². In 2006 waren er 7.325 aanvragen, omdat 
de verhuurde panden zich tegen 30 juni 2006 in 
regel moesten brengen. Sindsdien daalt het aantal 
aanvragen. 
 
Er werden 1.799 klachten ingediend, hoofdzakelijk 
van huurders (80%), maar ook van gemeenten. 
Het aantal klachten stijgt de afgelopen jaren fors. 
Een derde van de klachten gaat over woningen in 
Brussel-Stad en Schaarbeek. In totaal werd er 
voor 56% van de woningen die na een klacht 
werden bezocht, een conformiteitsattest uitgereikt. 
 
Ook de volgende documenten werden aan-
gevraagd: 
 
- 645 conformiteitsattesten, vooral voor 

ongemeubelde woningen van meer dan 28 m², 
die niet verplicht zijn vooraleer de woning wordt 
verhuurd; 

 
- 344 aanvragen voor het verkrijgen van een attest 

van conformiteitscontrole dat nodig is om een 
woning te verhuren die ingevolge een beslissing 
van de Directie Gewestelijke Huisvesting-
inspectie (DGHI) niet meer mocht worden 
verhuurd. Het aantal daarvan gaat in stijgende 
lijn; 

 
- 321 inspecties werden op eigen initiatief uitge-

voerd. In 65% van die gevallen verklaarde de 
DGHI de woning definitief ongeschikt voor 
verhuring. 

 
Sinds de inwerkingtreding van de Huisvestings-
code werden 656 woningen ongeschikt verklaard 
voor verhuring. 58% van de uitgewezen huurders 
werden opnieuw gehuisvest, waarvan 60% in een 
privéwoning en 40% in een sociale woning. 14% 
zit nog in een herhuisvestingsprocedure. 28% van 
de gezinnen doet geen beroep op de diensten van 
de DGHI. 
 
Er bestaan ook subsidies voor huurders die 
worden uitgewezen, omdat hun woning niet meer 
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- 321 visites d'initiative ont été effectuées. La 
DIRL, si je puis dire, fait preuve d'une bonne 
intuition, puisque ces contrôles se soldent dans 
65% des cas par une décision finale 
d'interdiction à la location. 

 
Au total, 656 logements ont été interdits à la 
location depuis l'entrée en vigueur du code, dont 
304 de manière immédiate, sans possibilité laissée 
au propriétaire de réaliser des travaux. Le taux de 
relogement des locataires évincés s'élève à 58%, 
les relogés retrouvant dans six cas sur dix un 
logement dans le parc privé, le solde s'orientant 
vers le secteur social. Pour 14%, une procédure de 
relogement est encore en cours. Enfin, le solde, 
soit 28% des ménages concernés, a décliné l'aide 
du service social de la DIRL. 
 
Il m'est impossible de terminer sans évoquer les 
allocations de déménagement ainsi que les 
allocations de loyer susceptibles d'être octroyées, 
toutes deux, aux locataires d'un bien frappé d'une 
interdiction d'occuper. Pour chacune d'entre elles, 
leur nombre va croissant : 
 
- les allocations de déménagement ont été 
accordées à 25 bénéficiaires en 2005, 66 en 
2006, 86 en 2007 et 112 en 2008 ; 

 
- les allocations de loyer ont été accordées à       
11 bénéficiaires en 2005, 27 en 2006, 43 en 2007 
et 75 en 2008. 

 
Concernant le second volet de votre question, sur 
la répartition du parc de logements et de logements 
encadrés, je transmets pour le rapport deux 
tableaux qui reprennent les données concernées 
par commune, avec une photographie au 31 
décembre 2008, réalisée à partir de données de 
l'INS pour l'un et à partir du cadastre pour l'autre. 
Ces tableaux reprennent pour l'ensemble des 
communes le parc locatif, les logements sociaux, 
le parc communal, le parc des CPAS, les AIS, le 
Fonds du logement, les logements encadrés, ... 
(voir annexes) 
 
Ces informations permettent de constater que le 
parc locatif public, et assimilé, était de 49.751 
unités de logement à cette date, si l'on tient compte 
du patrimoine du logement social, des pouvoirs 
locaux, du Fonds du logement dans sa partie aide 
locative, mais aussi des AIS. 
 

mag worden verhuurd. 
 
In dat verband stegen de verhuistoelagen van 
25 begunstigden in 2005, naar 66 in 2006, 86 in 
2007 en 112 in 2008. De huurtoelagen werden 
toegekend aan 11 begunstigden in 2005, 27 in 
2006, 43 in 2007 en 75 in 2008. 
 
Ik bezorg u ook een overzicht met tabellen voor 
wat het tweede gedeelte van uw vraag betreft.   
(zie bijlagen) 
 
Op 31 december 2008 telde het openbaar woning-
park 49.751 woningen.  
 
Mevrouw Herscovici vestigt terecht de aandacht 
op de transitwoningen. Ik heb het daarover ook 
gehad tijdens de begrotingsbesprekingen. Het 
Vlaams en het Waals Gewest hebben een 
wetgeving ter zake goedgekeurd. In Brussel 
worden 120 transitwoningen beheerd door sociale 
verhuurkantoren. Een aantal wetgevende maat-
regelen op dit vlak is dringend nodig.  
 
In de sector van de sociale woningen waren er in 
Brussel 15 uithuiszettingen in 2008, 26 in 2007 en 
19 in 2006. 
 
In 2001, toen de heer Colson voorzitter was van de 
sectie OCMW's van de Vereniging van de Stad en 
de Gemeenten, meldde hij dat de OCMW's 
12.000 vorderingen tot uithuiszetting ontvingen, 
waarvan er 400 werden uitgevoerd. 
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Mme Herscovici, vous avez raison d'attirer notre 
attention sur les logements de transit. J'avais 
abordé cette question au moment de la discussion 
budgétaire, si j'ai bon souvenir. Des législations 
ont été adoptées en Région wallonne et flamande. 
Dans notre parc, 120 logements de transit sont 
gérés par les AIS. Il serait utile d'envisager de 
légiférer sur cet enjeu, si possible sous cette 
législature, même si ce n'est pas repris comme tel 
dans la déclaration gouvernementale. Il faudrait 
donner un cadre un peu plus précis à l'application 
ou au développement de cette logique de logement 
de transit ou d'urgence. 
 
Concernant le nombre d'expulsions opérées dans le 
logement social bruxellois, je peux vous dire qu'il 
y a eu 15 expulsions en 2008, 26 en 2007 et 19 en 
2006. Je n'ai pas d'autres informations à ce propos. 
 
En 2001, alors qu'il était président de la section 
CPAS de l'Association de la ville et des 
communes, M. Colson indiquait que 12.000 
demandes d'expulsion avaient été communiquées 
aux CPAS, pour 400 expulsions effectives. 
 
M. Michel Colson.- Il y a effectivement une 
différence entre le nombre de demandes et le 
nombre d'expulsions réalisées. Réjouissons-nous 
de ce faible taux. 
 
 
M. le président.- En l'absence de rupture de bail, 
un avis d'expulsion est automatiquement joint à la 
demande, sans que celle-ci soit effective pour 
autant. 
 
Mme Anne Herscovici.- C'est aussi la raison pour 
laquelle les CPAS n'agissent pas immédiatement ; 
au moment où ils sont avertis de la procédure, ils 
ignorent quelles suites lui seront réservées.  
 
M. Christos Doulkeridis, secrétaire d'État.-    
M. Hutchinson, voilà les éléments de réponse que 
je pouvais donner à votre interpellation et aux 
questions complémentaires de vos collègues.  
 
 
M. Alain Hutchinson.- Je voudrais remercier le 
secrétaire d'État pour ces renseignements fort 
intéressants. Tout ceci montre que le logement 
reste une préoccupation importante à Bruxelles. La 
mise en oeuvre du Code du logement semble avoir 
des effets positifs sur la qualité du parc immobilier 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
De heer Michel Colson (in het Frans).- Er 
worden inderdaad slechts weinig uithuiszettingen 
uitgevoerd en dat is goed. 
 
 
 
De voorzitter (in het Frans).- Wanneer het huur-
contract niet verbroken werd, wordt er bij de 
aanvraag automatisch een advies tot uithuiszetting 
gevoegd, zonder dat die daarom uitgevoerd wordt. 
 
Mevrouw Anne Herscovici (in het Frans).- 
Daarom treden de OCMW's niet meteen op: zij 
weten niet wat het resultaat zal zijn van de 
procedure. 
 
De heer Christos Doulkeridis, staatssecretaris 
(in het Frans).- Tot zover mijn antwoord. 
 
 
 
 
De heer Alain Hutchinson (in het Frans).- 
Huisvesting blijft een belangrijk probleem. De 
Huisvestingscode lijkt gunstige gevolgen te hebben 
op de kwaliteit van het Brusselse vastgoed, al 
blijven er hele wijken te renoveren. 
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bruxellois, même s'il reste des quartiers entiers à 
rénover. 
 
Je suis assez satisfait de ces réponses. Il faudrait 
pouvoir regrouper l'ensemble des informations qui 
concernent le secteur du logement. À force de 
devoir aller les chercher à gauche et à droite, cela 
nous en donne une image très parcellaire. Il serait 
utile de mettre en place une centralisation des 
informations de ce type, qui nous permettrait de 
suivre au plus près l'évolution du secteur, tant sur 
le plan qualitatif que quantitatif. 
 
M. Christos Doulkeridis, secrétaire d'État.- La 
transparence de l'information est capitale dans ce 
domaine, comme dans les autres. C'est un outil 
extrêmement précieux pour mener une bonne 
politique publique. Mon intention est de pouvoir 
améliorer le travail réalisé par le Centre 
d'information sur le logement, qui devrait prendre 
une mesure beaucoup plus importante pour 
partager et rendre publiques les informations sur le 
logement. Ces informations devraient être 
disponibles pour les candidats locataires et 
propriétaires, mais aussi pour les acteurs publics.  
 
 

Het zou nuttig zijn om alle informatie over de 
huisvestingssector te centraliseren. Zo zouden we 
meteen een totaalbeeld krijgen en zouden we de 
evolutie van de sector, zowel kwalitatief als 
kwantitatief, beter kunnen volgen. 
 
 
 
 
 
 
 
 
De heer Christos Doulkeridis, staatssecretaris 
(in het Frans).- De informatie moet inderdaad 
transparant zijn. Dat is erg belangrijk voor een 
goed overheidsbeleid. Ik wil daarom de werking 
van het WoonInformatieCentrum verbeteren. Deze 
informatie moet beschikbaar zijn voor de 
kandidaat-huurders en -verhuurders, maar ook 
voor de overheden. 
 

- L'incident est clos.  
 
 
 
 

- Het incident is gesloten. 
 
 
 
 

INTERPELLATION DE MME CÉLINE 
FREMAULT  

 
À M. CHRISTOS DOULKERIDIS, 
SECRÉTAIRE D'ÉTAT DE LA RÉGION 
DE BRUXELLES-CAPITALE, CHARGÉ 
DU LOGEMENT ET DE LA LUTTE 
CONTRE L'INCENDIE ET L'AIDE 
MÉDICALE URGENTE,  

 
concernant "la mise en oeuvre de 
l'ordonnance du 19 décembre 2008 relative 
aux règles minimales en matière 
d'attribution des logements appartenant 
aux pouvoirs publics". 

 
 
 
INTERPELLATION JOINTE DE MME 

BIANCA DEBAETS, 
 

INTERPELLATIE VAN MEVROUW 
CÉLINE FREMAULT 

 
TOT DE HEER CHRISTOS 
DOULKERIDIS, STAATSSECRETARIS 
VAN HET BRUSSELS HOOFDSTEDE-
LIJK GEWEST, BELAST MET HUIS-
VESTING EN BRANDBESTRIJDING EN 
DRINGENDE MEDISCHE HULP, 

 
betreffende "de uitvoering van de 
ordonnantie van 19 december 2008 
betreffende de minimale regels voor de 
toewijzing van woningen van de overheid". 

 
 
 
 
TOEGEVOEGDE INTERPELLATIE VAN 

MEVROUW BIANCA DEBAETS, 
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concernant "la mise en oeuvre de 
l'ordonnance visant à préserver le parc de 
logements des pouvoirs publics en Région 
bruxelloise et à établir des règles minimales 
en matière d'attribution de ces logements". 

 
 

betreffende "de uitvoering van de 
ordonnantie houdende het woningbestand 
van de overheid in het Brussels Gewest te 
vrijwaren en minimumregels vast te leggen 
voor de toewijzing van woningen". 

 
 

M. le président.- La parole est à Mme Fremault. 
 
 
Mme Céline Fremault.- Notre parlement a voté 
en décembre de l'année dernière une ordonnance 
visant à insérer un nouveau chapitre dans le Code 
du logement. Le but était d'une part, d'imposer aux 
différents opérateurs immobiliers publics d'établir 
des règles minimales en matière d'attribution de 
leurs logements, et d'autre part, de leur interdire de 
diminuer le nombre de mètres carrés habitables de 
leur parc de logements locatifs. Cette ordonnance 
est entrée en vigueur fin juillet 2009. 
 
En préambule à cette interpellation, j'aimerais 
rappeler ce que j'avais déclaré lors de mon 
intervention au moment du vote de l'ordonnance 
en séance plénière. "Mon groupe considère que 
cette nouvelle législation constitue un grand pas en 
avant. Elle assure plus de transparence et 
d'objectivité dans l'attribution des logements 
appartenant aux pouvoirs publics. Cependant, il 
souhaiterait qu'on aille plus loin en déterminant 
également les conditions d'admission, 
particulièrement de revenus, des candidats 
potentiels. En effet, la crise du logement que nous 
traversons depuis plusieurs années touche 
particulièrement les revenus modestes et moyens".  
 
Étant donné la pénurie certaine des logements 
publics et les difficultés croissantes pour un public 
précarisé de trouver un logement à un prix 
abordable dans le secteur privé, il nous semblait 
légitime à l'époque de s'assurer que l'octroi des 
logements dont les pouvoirs publics sont 
propriétaires soit réservé, en priorité, aux plus 
démunis de nos concitoyens. Nous ajoutions : 
"Dans cette perspective, nous aimerions que le 
Code du logement définisse des règles qui 
garantissent non seulement plus de transparence et 
d'objectivité dans l'octroi de ces logements, mais 
également des règles qui oeuvrent au 
développement d'une meilleure justice sociale". 
Cette volonté s'inscrit par ailleurs dans la ligne de 
l'accord de gouvernement, qui prévoit que les 
communes devront, d'ici dix ans, avoir 15% de 

De voorzitter.- Mevrouw Fremault heeft het 
woord. 
 
Mevrouw Céline Fremault (in het Frans).- Het 
parlement heeft in december 2008 met een 
ordonnantie een nieuw hoofdstuk toegevoegd aan 
de Huisvestingscode. Overheden horen nu 
duidelijke regels vast te leggen voor de toewijzing 
van woningen in hun beheer, en de totale 
bewoonbare oppervlakte mag niet afnemen. De 
nieuwe regeling is van kracht sinds juli 2009. 
 
Destijds heb ik verklaard dat ECOLO achter de 
nieuwe regeling stond omdat die voor meer 
objectiviteit en duidelijkheid zou zorgen. Ik pleitte 
er echter voor om nog verder te gaan en ook 
voorwaarden op te leggen met betrekking tot het 
inkomen van potentiële kandidaten. De woning-
nood treft immers vooral de armsten. 
 
Aangezien er een tekort is aan openbare woningen 
en de woningnood nijpend is, leek het ons 
geoorloofd om te eisen dat de beschikbare 
woningen in de eerste plaats naar de minst 
bedeelden gaan. Ik verwijs trouwens naar het 
regeerakkoord, waarin staat dat binnen 10 jaar 
minstens 15% van de Brusselse woningen 
eigendom moet zijn van de overheid en voor 
sociale doeleinden moet worden gebruikt. 
 
Het nieuwe artikel 23 ter van de Huisvestingscode 
verplicht overheden ertoe om een jaarlijkse 
inventaris op te stellen van het vastgoed dat ze 
verhuren. Tegen juli 2010 moet hun eerste 
inventaris ingediend zijn. Hebt u de cijfers al? 
Hoeveel woningen worden aan een verminderd 
tarief verhuurd? Hoeveel woningen zijn aan-
gekocht en/of gerenoveerd met subsidies van het 
Brussels Gewest? 
 
Welke OCMW's en gemeenten beschikken tegen-
woordig over een reglement? De ordonnantie 
voorziet niet in sancties. Hoe zult u de gemeenten 
dwingen om een reglement in te voeren? 
 
Hebt u maatregelen genomen opdat de reglemen-
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logements de qualité à gestion publique et à 
finalité sociale sur leur territoire. Ce pourrait donc 
être un des moyens de parvenir à remplir cette 
exigence à court et à moyen terme. 
 
Par ailleurs, concernant l'application de 
l'ordonnance de décembre 2008, le nouvel article 
23ter du Code du logement impose aux opérateurs 
immobiliers publics de transmettre un inventaire 
annuel des biens dont ils sont propriétaires et qu'ils 
mettent en location. Ils disposent d'un délai fixé à 
juillet 2010 pour transmettre leur premier 
inventaire. Êtes-vous néanmoins actuellement en 
possession de chiffres concernant l'étendue de ce 
parc ? Dans l'affirmative, pouvez-vous nous 
indiquer combien de ceux-ci sont loués à des tarifs 
réduits ? Pourriez-vous, par ailleurs, nous préciser 
combien de logements ont été acquis ou/et rénovés 
grâce à des subsides régionaux ? 
 
Quels sont les CPAS et les communes disposant 
actuellement d'un tel règlement ? L'ordonnance ne 
prévoyait pas de sanctions à cet égard. Comment 
comptez-vous les contraindre à adopter ceux-ci ?  
 
Des mesures de publicité ont-elles été prises afin 
que ces règlements soient accessibles au public ? 
De quelle nature sont-elles ? Ces règlements sont-
ils tous conformes à la nouvelle ordonnance ? 
Avez-vous eu connaissance d'illégalités contenues 
dans les règlements adoptés ? Le cas échéant, 
quelles mesures avez-vous prises afin d'y 
remédier ? 
 
Parmi ces règlements, quels sont ceux qui 
imposent des règles relatives au revenu des 
ménages candidats ? Quelles sont les autres 
conditions d'admission existantes ? Certains 
règlements prévoient-ils des dispositions précises 
visant à plafonner les loyers exigibles ? 
Respectent-ils le principe de l'attribution 
chronologique des logements ? Stipulent-ils des 
critères de priorité ? Prévoient-ils des possibilités 
de dérogation en cas d'urgence, ce qui est le cas 
dans certaines communes ? 
 
A priori, les règlements qui concernent tous les 
logements communaux englobent aussi ceux des 
contrats de quartier. Des règlements différenciés 
ont-ils été adoptés selon qu'ils concernent ou non 
ce type de logements ? Si oui, est-ce selon vous 
conforme à l'ordonnance adoptée ? 
 

ten openbaar zijn? Zijn alle reglementen in regel 
met de nieuwe ordonnantie? Bent u op de hoogte 
van illegale bepalingen in de aangenomen 
reglementen? Hoe treedt u daartegen op? 
 
Welke reglementen bevatten bepalingen aangaan-
de het inkomen van kandidaat-huurders? Wat zijn 
de andere toekenningsvoorwaarden? Zijn er 
reglementen die maximumhuurprijzen bepalen? 
Verloopt de toewijzing op basis van de chrono-
logische volgorde van de aanvragen? Zijn er 
voorrangscriteria? Bestaat de mogelijkheid om in 
dringende gevallen af te wijken van de regels? 
 
De reglementen die voor alle gemeentewoningen 
gelden, zijn ook van toepassing op degene die 
onder de wijkcontracten vallen. Zijn er 
reglementen die een onderscheid maken? Is die 
handelswijze conform de ordonnantie? 
 
Hoe zit het met transitwoningen en woningen die 
aangepast zijn voor mensen met een beperkte 
mobiliteit? Bestaat er daarvoor een specifieke 
reglementering? 
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Enfin, qu'en est-il des logements adaptés aux 
personnes à mobilité réduite et des logements de 
transit ? Font-ils l'objet d'une réglementation 
spécifique ? 
 
M. le président.- La parole est à Mme Debaets 
pour son interpellation jointe. 
 
Mme Bianca Debaets (en néerlandais).- 
L'ordonnance relative au parc de logements des 
pouvoirs publics en Région bruxelloise a été 
approuvée le 19 décembre 2008. Son but était de 
fixer de nouvelles règles, plus transparentes, 
d'attribution des logements. Six mois après son 
entrée en vigueur, elle ne semble pas avoir 
totalement atteint ses objectifs.  
 
Les communes et les CPAS doivent expliciter les 
critères d'attribution de leurs logements par le 
biais d'un règlement d'attribution. Combien de 
communes et de CPAS ont-ils adopté et publié ces 
règlements ? 
 
Par ailleurs, des zones d'ombre subsistent au 
niveau du champ d'application de l'ordonnance : 
celle-ci est-elle d'application sur les logements 
créés dans le cadre des contrats de quartier, les 
logements de transit ou les logements adaptés aux 
personnes handicapées ? L'ordonnance autorise-t-
elle la tenue de différents registres selon les 
différents types de logements ?  
 
Comment contrôlez-vous l'application de 
l'ordonnance ? Comment pouvez-vous intervenir 
en cas d'infraction ? Pourrait-on envisager un 
plafonnement légal des loyers afin d'atteindre le 
pourcentage visé de 15% de logements sociaux ? 
 

De voorzitter.- Mevrouw Debaets heeft het woord 
voor haar toegevoegde interpellatie. 
 
Mevrouw Bianca Debaets.- Mijn vraag ligt in 
dezelfde lijn als die van mevrouw Fremault. In 
Brussel beschikken de gemeenten en OCMW's 
over ongeveer 8.200 huurwoningen. De toewijzing 
verliep in het verleden niet altijd op een even 
transparante wijze. Op 19 december 2008 werd de 
ordonnantie houdende het woningenbestand van 
de overheid in het Brussels Gewest goedgekeurd, 
met de bedoeling om de nieuwe regels over de 
toewijzing van woningen vast te leggen.  
 
De ordonnantie was bedoeld om een einde te 
maken aan de onduidelijkheid waarmee de 
toewijzing van woningen gepaard ging. Dat was 
een goede zaak. Nu, zes maanden na de 
inwerkingtreding van de ordonnantie, is het niet 
geheel duidelijk of de doelstellingen van de 
ordonnantie wel helemaal kunnen worden 
gerealiseerd.  
 
Gemeenten en OCMW's zijn verplicht om de 
toewijzingscriteria van hun woningen op een 
transparante manier duidelijk te maken met behulp 
van een toewijzingsreglement. Hoeveel gemeenten 
en OCMW's hebben toewijzingsreglementen aan-
genomen en openbaar gemaakt?  
 
Het toepassingsgebied van de ordonnantie is niet 
helemaal duidelijk. Bijgevolg bestaan er nogal 
uiteenlopende interpretaties in de gemeenten. Is de 
ordonnantie van toepassing op de woningen die 
naar aanleiding van wijkcontracten zijn gereali-
seerd? Hoe zit het met transitwoningen en 
woningen die zijn aangepast voor personen met 
een handicap? Strookt het wel met de ordonnantie 
om verschillende registers op te stellen naargelang 
van de verschillende types van woningen?  
 
Hoe controleert u de toepassing van de 
ordonnantie? Hoe kunt u optreden tegen over-
tredingen? Kan de invoering van een wettelijke 
beperking van de huurprijzen worden overwogen 
om ervoor te zorgen dat het streefpercentage van 
15% sociale woningen wordt gehaald? 
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Discussion conjointe 
 
 
M. le président.- La parole est à M. Hutchinson. 
 
 
M. Alain Hutchinson.- L'ordonnance de 2008 est 
importante en ce sens qu'elle objective l'attribution 
des logements publics. Cependant, il faut faire la 
distinction entre le logement social et le logement 
public communal. On peut difficilement demander 
aux communes bruxelloises de constituer un parc 
de logements sociaux "bis" à côté des autres. Il 
existe d'autres besoins au niveau communal, 
comme les logements moyens et les logements de 
transit. Il ne faut pas confondre systématiquement 
logement communal et logement social, sous peine 
de voir certaines communes qui produisent du 
logement public tentées de ne plus en faire. 
Lorsque ces logements ne sont pas subventionnés, 
les communes ont besoin de rentrer dans leurs frais 
et d'amortir leurs investissements. De plus, la 
situation varie fortement d'une commune à l'autre, 
notamment quant au nombre de logements 
concernés. 
 
Par ailleurs, l'ordonnance porte sur les communes 
et les CPAS, notamment en termes d'information. 
Les CPAS ne sont-ils pas susceptibles d'invoquer 
le fait qu'ils relèvent du bicommunautaire pour ne 
pas se plier à l'ordonnance de la Région ? Ne 
faudrait-il pas adapter la législation au niveau du 
bicommunautaire ? Nous sommes prêts à le faire. 
 

Samengevoegde bespreking 
 
 
De voorzitter.- De heer Hutchinson heeft het 
woord. 
 
De heer Alain Hutchinson (in het Frans).- De 
ordonnantie van 2008 legt een objectieve 
grondslag onder de toewijzing van woningen in 
handen van de overheid. Er is echter een verschil 
tussen sociale woningen en gemeentelijke 
woningen. We kunnen de gemeenten moeilijk 
vragen om een parallelle sociale huisvesting op te 
zetten. Zij moeten zorgen voor een aanbod aan 
middelgrote en transitwoningen. 
 
De ordonnantie verplicht de gemeenten en de 
OCMW's om informatie ter beschikking te stellen. 
Kunnen de OCMW's zich daaraan niet onttrekken 
door te zeggen dat ze onder de GGC vallen? Moet 
de GGC niet ook haar wetgeving aanpassen? 
 

M. le président.- La parole est à M. Colson. 
 
M. Michel Colson.- Je rejoins M. Hutchinson : la 
prudence s'impose. Le but de l'ordonnance de 2008 
n'était pas de faire verser le patrimoine géré par les 
communes, les régies foncières communales et les 
CPAS dans le volet "logement social" pur ; la 
diversité est nécessaire. Certaines communes ont 
un bâti de 20% en logement social, tandis que le 
pourcentage est beaucoup plus faible pour d'autres 
communes.  
 
Je rejoins totalement M. Hutchinson sur la 
problématique du logement moyen.  
 
Dans l'état actuel de nos connaissances, le régime 
de baux qui régit les locations gérées par les régies 
foncières communales et les CPAS est à durée 
déterminée. La déclaration gouvernementale ouvre 

De voorzitter.- De heer Colson heeft het woord. 
 
De heer Michel Colson (in het Frans).- Ik ga 
akkoord met de heer Hutchinson dat we 
voorzichtig moeten zijn. De ordonnantie van 2008 
was niet bedoeld om van alle woningen die door 
de gemeenten, grondregieën en OCMW's worden 
beheerd, sociale woningen te maken. Diversiteit is 
noodzakelijk. Sommige gemeenten beschikken over 
20% sociale woningen, in andere gemeenten zijn 
er bijna geen. 
 
Ik ben het eens met de heer Hutchinson dat er ook 
woningen voor mensen met een middelgroot 
inkomen nodig zijn. 
 
De regering is van plan om huurcontracten van 
bepaalde duur in te voeren voor sociale woningen, 
wat begrijpelijk is. De cdH steunt dat voorstel 
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la porte à l'introduction du bail à durée déterminée 
dans le logement social, avec beaucoup de 
nuances, ce qui est compréhensible dans le cadre 
d'un débat aussi important. Le cdH soutient 
d'ailleurs cette proposition. Ce système de bail à 
durée déterminée est-il performant dans le type de 
logement, social, moyen ou plus, géré par les 
régies foncières et les CPAS ? 
 
Nous avons déjà eu l'occasion de débattre du 
problème de la mobilité dans le logement social, 
qui comporte actuellement 14.400 chambres vides. 
Quelles sont les mesures envisageables à ce 
niveau, pour autant que la Région puisse exercer 
un contrôle, conformément à l'ordonnance de 
2008 ? Quelles sont les conséquences éventuelles ? 
Il faut éviter de reproduire ce schéma, qui ne 
semble pas performant, au niveau des logements 
des communes et des CPAS. 
 
Mme Fremault a fait allusion à l'ordre 
chronologique. Cette règle, distillée dans 
l'ordonnance de 2008, avait fait l'unanimité en sa 
faveur. Envisagez-vous la mise en place de 
dérogations éventuelles, notamment pour résoudre 
le problème des logements de transit et d'urgence ? 
 

trouwens. Misschien is het zinvol om ook voor 
andere soorten woningen in beheer van de over-
heid een huurcontract van bepaalde duur aan te 
bieden. 
 
In totaal worden 14.400 slaapkamers in sociale 
woningen niet gebruikt. Er is een probleem met de 
mobiliteit van sociale huurders. Welke maat-
regelen worden er genomen om de controle te 
verscherpen? Wat zijn de gevolgen? Wij moeten de 
problemen met de sociale woningen proberen te 
vermijden bij de andere soorten woningen. 
 
Mevrouw Fremault verwees naar de chrono-
logische volgorde voor de toewijzing van 
woningen. Alle partijen zijn het eens over dit 
principe. Overweegt u om uitzonderingen toe te 
staan in noodgevallen? 
 

M. le président.- La parole est à M. Ahidar. 
 
M. Fouad Ahidar (en néerlandais).- La 
transparence est un beau mot, mais le citoyen 
lambda reste convaincu qu'il est possible d'obtenir 
un appartement via la commune ou le CPAS en 
mettant de l'argent sur la table. 
 
Vous devez donner un signal fort et assurer le 
citoyen que ces pratiques sont révolues. 
 
 
 
 
 
 
M. le président (en néerlandais).- Ce sont des 
accusations graves, M. Ahidar. Avez-vous eu 
connaissance du versement de pots-de-vin ? 
 
M. Fouad Ahidar (en néerlandais).- Plusieurs 
personnes m'ont confirmé qu'il est possible 
d'obtenir un appartement en donnant de l'argent à 
certains fonctionnaires. J'ignore si ces 
affirmations sont exactes, mais quoi qu'il en soit, il 
est évident que nous devons améliorer la 

De voorzitter.- De heer Ahidar heeft het woord.  
 
De heer Fouad Ahidar.- Transparantie is een 
mooi woord en wij mogen vorig jaar wel al die 
voorstellen hebben goedgekeurd, maar de modale 
burger blijft ervan overtuigd dat er nog steeds 
wordt gesjoemeld en dat het mogelijk is om een 
appartement via de gemeente of het OCMW te 
krijgen als je geld op tafel legt.  
 
Dat is een ramp voor uw beleid, mijnheer de 
minister. Het is belangrijk dat u een krachtig 
signaal geeft en de burgers de zekerheid biedt dat 
het gedaan is met de oude gewoonten en dat alles 
transparant verloopt.  
 
De voorzitter.- Mijnheer Ahidar, dat zijn sterke 
aantijgingen. U meent kennis te hebben van 
steekpenningen?  
 
De heer Fouad Ahidar.- Meerdere mensen 
hebben mij bevestigd dat het mogelijk is om een 
appartement te bekomen door geld aan bepaalde 
ambtenaren te geven. Ik wil niemand met de 
vinger wijzen en misschien zijn die beweringen 
niet waar, maar het is duidelijk dat wij de 
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communication envers les citoyens pour les 
convaincre que les attributions sont totalement 
transparentes. 
 

communicatie naar de burgers toe moeten 
verbeteren om hen ervan te overtuigen dat de 
toewijzingen volledig transparant verlopen. 
 

M. le président.- La parole est à M. Hutchinson.  
 
 
M. Alain Hutchinson.- Il s'agit de graves 
accusations. 
 
M. Fouad Ahidar.- Je les maintiens et je suis 
même prêt à les répéter en français. 
 
 
M. Alain Hutchinson.- Ne vous donnez pas cette 
peine, je comprends le néerlandais. Le fait de 
relayer ce type d'accusations au sein de cette 
commission leur confère un certain crédit. La 
situation est extrêmement délicate et ces propos 
sont dangereux. Il importe dès lors que M. Ahidar 
nous précise la source de ses informations. 
 
M. Bertin Mampaka Mankamba.- Ce n'est pas 
la première fois que des propos de cette nature 
sont tenus dans cette assemblée. 
 
M. le président.- M. Ahidar, pouvez-vous nous 
confirmer ne pas avoir été le témoin direct de cette 
offre de pots-de-vin, mais bien en avoir eu vent ? 
Vous avez entendu dire que certaines personnes 
pensent qu'il y a lieu de remettre des enveloppes 
pour obtenir un logement social. Est-ce bien cela ? 
 

De voorzitter.- De heer Hutchinson heeft het 
woord. 
 
De heer Alain Hutchinson (in het Frans).- De 
heer Ahidar uit zware beschuldigingen. 
 
De heer Fouad Ahidar (in het Frans).- Ik blijf 
erbij en wil mijn opmerkingen zo nodig herhalen 
in het Frans. 
 
De heer Alain Hutchinson (in het Frans).- Dat 
hoeft niet, ik begrijp Nederlands. Het is gevaarlijk 
om zomaar in het wilde weg dergelijke 
beschuldigingen te uiten. De heer Ahidar moet ons 
zeggen uit welke bron hij die zaken heeft 
vernomen. 
 
 
De heer Bertin Mampaka Mankamba (in het 
Frans).- Het is niet de eerste keer dat er dergelijke 
zaken worden verkondigd in deze commissie. 
 
De voorzitter (in het Frans).- Mijnheer Ahidar, 
was u rechtstreeks getuige van omkoping, of hebt u 
het van horen zeggen? U hebt geruchten op-
gevangen dat het mogelijk is om met omkoping een 
sociale woning te pakken te krijgen. Is dat juist? 
 

M. Fouad Ahidar (en néerlandais).- On me l'a 
assuré. Les gens ne perçoivent pas la politique 
d'attribution des logements comme transparente, 
que cela nous plaise ou non. 
 

De heer Fouad Ahidar.- Dat heeft men mij 
bevestigd. Ik heb dat duidelijk gezegd. Het 
probleem bestaat wel degelijk. De mensen 
percipiëren het beleid niet als transparant, of we 
dat nu prettig vinden of niet. 
 

M. le président.- Il ne me semble pas opportun de 
nous étendre davantage sur cette question, puisque 
M. Ahidar a clairement précisé qu'il n'avait pas été 
témoin de remise d'enveloppe mais que les gens 
croient, faute d'information, que cela se passe de 
cette manière.  
 
La parole est à M. Maron. 
 
M. Alain Maron.- Je n'ai jamais eu vent de 
tentatives de corruption dans les matières du 
logement public non social. Par contre, il est clair 
que cette ordonnance n'a pas été votée par hasard.  
 

De voorzitter.- Het lijkt mij beter om deze 
discussie stop te zetten. De heer Ahidar heeft 
immers duidelijk gezegd dat hij zelf nooit heeft 
gezien dat er een envelop werd overhandigd, maar 
dat de mensen bij gebrek aan informatie denken 
dat dergelijke dingen gebeuren. 
 
De heer Maron heeft het woord.  
 
De heer Alain Maron (in het Frans).- Het is geen 
toeval dat de ECOLO-fractie voor deze 
ordonnantie heeft geijverd. Hoewel ik geen weet 
heb van pogingen tot corruptie bij de toewijzing 
van niet-sociale publieke woningen, was die 
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Je fais partie de ceux qui ont eu vent d'opacités et 
de copinages divers dans les attributions de 
logements, qui n'étaient absolument pas 
réglementées dans la plupart des communes. C'est 
d'ailleurs pour cette raison que le groupe ECOLO 
a été l'une des chevilles ouvrières dans la 
réflexion, la confection et le vote de cette 
ordonnance.  
 
Le rachat et la rénovation de nombreux logements 
mis en location par les communes sont largement 
subventionnés par la Région. Il est dès lors 
relativement logique que la Région ait des 
exigences par rapport à ces logements, puisqu'elle 
les finance en bonne partie.  
 
Cette ordonnance est sans doute amenée à murir, 
puisqu'elle est encore relativement neuve. Il faut 
lui laisser le temps de faire ses preuves. Elle 
constitue un premier pas vers la régulation des 
logements publics communaux. C'est donc une 
grande première, dont nous ne pouvons que nous 
réjouir. Les réflexions doivent se poursuivre dans 
deux directions :  
 
L'ordonnance ne prévoit pas grand-chose au 
niveau des conditions d'admission. Elle prévoit 
juste l'obligation d'énoncer un certain nombre de 
critères d'attribution, dont le premier est d'ordre 
chronologique, c'est-à-dire extrêmement objectif. 
Cela n'empêche pas les communes de continuer à 
louer les logements au public et au prix qu'elles 
désirent.  
 
Deux hypothèses de travail se présentent : l'une 
vise à compenser le logement social, ou à 
"socialiser" ces logements communaux. Le cdH 
défend aujourd'hui cette hypothèse à la Région, 
alors qu'il a défendu une hypothèse inverse dans 
ma commune lorsqu'il a été question de mettre ce 
règlement en oeuvre. Cette question fait débat 
entre les partis, mais probablement aussi au sein 
des partis.  
 
Les réalités communales sont, certes, extrêmement 
différentes d'une commune à l'autre. Il s'agit 
d'imaginer une aide au logement qui se situe entre 
le logement social et le logement privé. Celle-ci 
s'adresserait à des gens qui se situent au-dessus des 
critères du logement social, mais ne gagnent pas 
suffisamment leur vie pour accéder au marché 
privé.  
 

materie niet gereglementeerd in de meeste 
gemeenten en heb heb ik wel tal van geruchten 
over vriendjespolitiek en ondoorzichtigheid opge-
vangen. 
 
Het gewest kent heel wat subsidies aan de 
gemeenten toe voor de aankoop, de renovatie en 
het opnieuw op de huurmarkt brengen van 
woningen. Het is dus logisch dat het gewest een 
aantal kwaliteitsvoorwaarden stelt met betrekking 
tot die woningen.  
 
Deze ordonnantie is ongetwijfeld nog voor 
verbetering vatbaar, maar ze is een belangrijke 
eerste stap in de regulering van de gemeentelijke 
publieke woningen. Wij moeten de bezinning op 
twee punten voortzetten.  
 
Een eerste punt zijn de toelatingsvoorwaarden. De 
ordonnantie voorziet enkel in de verplichting om 
een aantal toewijzingscriteria op te stellen, 
waarvan de eerste van chronologische aard is en 
dus bijzonder objectief is. Dat verhindert de 
gemeenten echter niet om de woningen te verhuren 
aan de personen die zij wensen en tegen de prijs 
die zij wensen.  
 
Er zijn twee werkhypotheses mogelijk. Een daar-
van heeft tot doel de sociale huisvesting te 
compenseren of de gemeentelijke woningen te 
"socialiseren". De cdH verdedigt die stelling op 
gewestelijk niveau, maar niet op gemeentelijk vlak. 
Deze kwestie zorgt dus niet alleen voor discussie 
tussen de partijen, maar ook binnen de partijen.  
 
De situatie verschilt soms sterk van gemeente tot 
gemeente. Wij moeten een maatregel uitwerken die 
tussen de sociale huisvesting en de privé-
huisvesting in ligt en die gericht is op mensen die 
net boven het inkomensplafond voor sociale 
huisvesting zitten, maar niet voldoende verdienen 
om een woning op de privémarkt te kunnen huren.  
 
Die woningen zijn voor de gemeenten ook een 
middel om middelgrote inkomens aan te trekken. 
Dat is vooral belangrijk voor armere gemeenten, 
die fiscale inkomsten nodig hebben. Inzake 
toelatingsvoorwaarden kunnen de doelstellingen 
dus verschillen naargelang van de gemeente. Het 
debat is geopend en zal ongetwijfeld tijdens deze 
legislatuur worden voortgezet. 
 
Deze woningen vallen onder de huurwetgeving. De 
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Ces logements sont aussi un outil qui permet aux 
communes d'attirer des revenus moyens et 
supérieurs sur leur sol, en offrant des tarifs 
avantageux. Cette démarche est compréhensible de 
la part des communes les plus pauvres, qui ont 
besoin de rentrées fiscales. Au niveau des 
conditions d'admission, les objectifs peuvent être 
différenciés entre communes. Le débat est ouvert 
et va certainement se poursuivre au cours de cette 
législature. 
 
Il est lié au débat du coût pour les locataires. Ces 
logements sont soumis à la loi sur le bail à loyer. 
Le prix des logements reste le même, quels que 
soient le locataire et le revenu de celui-ci. 
 
M. Bertin Mampaka Mankamba.- C'est faux ! 
 
 
M. Alain Maron.- Vous m'expliquerez pourquoi 
c'est faux.  
 
Le conseil communal doit déterminer pour chacun 
de ces logements le prix des loyers, en tout cas 
pour ceux issus des contrats de quartier. À moins 
que le conseil communal ne décide à chaque 
renouvellement de bail de changer le loyer de 
chaque logement - ce qui est sans doute assez 
fastidieux -, je pense que c'est bien ainsi que cela 
se passe.  
 
Il existe aussi l'allocation-loyer. Certes, il s'agit 
d'un outil imparfait, mais qui s'adresse 
spécifiquement à ce problème-là. Il permet de tenir 
compte des revenus réels des locataires pour faire 
varier le loyer net. Il s'agit d'évaluer ce dispositif et 
de faire en sorte qu'il puisse jouer son rôle. Les 
communes doivent informer les locataires de 
l'existence de ce dispositif, et l'activer. 
 
La législation sur les contrats de quartier ouvre 
aussi des perspectives, tant en termes de conditions 
d'admission qu'en termes de plafonnement des 
loyers. La législation actuelle prévoit un certain 
nombre de dispositions, comme réserver à un 
certain type de public les logements prévus dans le 
cadre des contrats de quartier. Cette législation est 
par ailleurs très peu respectée, mais ouvre des 
perspectives et donne des lignes à suivre sur les 
conditions d'admission, voire sur les coûts pour les 
locataires.  
 
Je voudrais encore revenir sur l'information reçue 

prijs van de woningen blijft gelijk, ongeacht het 
inkomen van de huurder. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
De heer Bertin Mampaka Mankamba (in het 
Frans).- Dat klopt niet! 
 
De heer Alain Maron (in het Frans).- Waarom? 
 
De gemeenteraad moet voor elke woning, en zeker 
voor degene die onder de wijkcontracten vallen, 
een huurprijs vastleggen. Ik neem aan dat die prijs 
niet verandert voor elk nieuw huurcontract. 
 
De huurtoelage is niet perfect, maar maakt het 
toch mogelijk om rekening te houden met de reële 
inkomens van de huurders teneinde de netto 
huurprijs te variëren. We moeten dit instrument 
evalueren om het ten volle te kunnen uitspelen. De 
gemeenten moeten de huurders hierover inlichten. 
 
Ook de regelgeving inzake de wijkcontracten biedt 
mogelijkheden om de toelatingsvoorwaarden en de 
huurprijzen aan te passen. Zo kunnen de woningen 
op grond van de huidige wetgeving worden voor-
behouden voor bepaalde bevolkingsgroepen. 
 
De heer Hutchinson vroeg de gemeenten in 2002 
om informatie over het aantal woningen dat ze 
beheerden en de manier waarop ze dat deden. Het 
is blijkbaar moeilijk om die informatie te 
verkrijgen. Hopelijk brengt de ordonnantie daar 
verandering in. 
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de la part des communes. M. Hutchinson avait 
envoyé en 2002 un courrier aux communes pour 
leur demander des informations sur le nombre de 
logements qu'elles géraient et la manière dont elles 
le faisaient. Apparemment, obtenir des communes 
des informations sur les logements communaux est 
un travail de longue haleine. J'espère que, grâce à 
cette ordonnance, vous obtiendrez des résultats,  
M. le secrétaire d'État. 
 
M. le président.- La parole est à M. Mampaka 
Mankamba. 
 
M. Bertin Mampaka Mankamba.- Comme le 
souligne Mme Fremault, il importe de s'interroger 
sur l'évaluation de cette ordonnance votée dans 
l'esprit que nous partageons. De nombreuses 
questions ont été évoquées. Les interventions 
attestent combien la maîtrise de la réalité du 
secteur du logement public non social dans cette 
assemblée s'avère complexe. Il ne s'agit 
effectivement pas d'un seul type de logement. 
Certaines communes disposent de 15 logements 
alors que d'autres de 6.000. La plus importante 
régie foncière de la Région compte 
3.000 logements, et le CPAS de la Ville de 
Bruxelles gère 2.500 logements. 
 
Entre ces organes et les communes qui ne 
disposent que d'une quinzaine de logements, il 
existe une grande diversité. L'ordonnance visait à 
créer des règlements là où il n'y en avait pas. Mais 
quel est l'état de la situation ? De nouveaux 
règlements communaux ont été adoptés et les 
règlements existants ont été harmonisés et 
clarifiés. Il n'existe néanmoins pas de règlement 
régional en dehors de l'ordonnance, stipulée dans 
le cadre des contrats de quartier, fixant les 
conditions d'admission, et les conditions de revenu 
qui ne sont pas différentes des conditions de 
l'attribution des logements sociaux. Il s'agit d'un 
élément commun à toutes les communes.  
 
Lorsqu'une commune crée un logement dans le 
cadre d'un contrat de quartier, les conditions 
d'accès sont identiques. Il s'agit de vérifier si ces 
conditions sont effectivement respectées, ce qui 
n'est probablement pas le cas. 
 
Concernant les autres logements, peut-être faut-il 
laisser à chaque commune le droit d'élaborer son 
règlement, comme c'est le cas aujourd'hui, et que 
cela rentre dans le cadre de l'ordonnance ? 

De voorzitter.- De heer Mampaka Mankamba 
heeft het woord. 
 
De heer Bertin Mampaka Mankamba (in het 
Frans).- Net zoals mevrouw Fremault vind ik dat 
we de ordonnantie moeten evalueren. Uit de 
tussenkomsten blijkt dat de openbare huisvesting 
buiten de sociale woningen een complexe zaak is. 
Het gaat niet om een bepaald type van woning; 
daarnaast hebben sommige gemeenten maar 
enkele van dergelijke woningen en andere 
duizenden. De grootste grondregie in het Brussels 
Gewest beheert 3.000 woningen en het OCMW van 
Brussel-Stad heeft er 2.500. Ook tussen de 
instellingen en gemeenten die maar een goed 
dozijn van dit soort woningen in beheer hebben, 
zijn er grote verschillen. 
 
De ordonnantie was bedoeld om de invoering van 
een reglement verplicht te maken voor de 
gemeenten en instanties die er nog geen hadden. 
Het resultaat was dat er nieuwe reglementen zijn 
aangenomen en dat de bestaande reglementen 
werden geharmoniseerd en verduidelijkt. Er is 
echter geen regelgeving op gewestelijk niveau. 
 
Voor woningen die onder een wijkcontract vallen, 
gelden officieel in alle gemeenten dezelfde 
toewijzings- en inkomensvoorwaarden, ook al 
worden ze doorgaans niet nageleefd. Misschien is 
het zinvol om voor de andere woningen in 
openbaar beheer de gemeenten meer vrijheid te 
laten.  
 
Het debat moet worden uitgediept. De meningen 
van de commissieleden verschillen. Sommigen 
beweren dat er geen inkomensvoorwaarden 
gepaard gaan met de toewijzing van openbare 
woningen. Dat klopt niet. In Brussel-Stad moet je 
bijvoorbeeld over een minimaal inkomen 
beschikken. Er is geen maximum bepaald. Er 
heerst verwarring over dit onderwerp.  
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L'objectif initial de celle-ci vise à inciter les 
communes à adopter un règlement.  
 
Outre l'évaluation souhaitée par Mme Fremault, il 
importe d'approfondir ce débat. En effet, les 
interventions attestent des positions divergentes. 
J'entends dire que l'accès aux logements publics ne 
dépend pas des revenus. C'est faux. À la Ville de 
Bruxelles, par exemple, il s'agit de disposer d'un 
minimum de revenus. Il n'y a pas de plafond 
déterminé.  
 
Comme vous pouvez le constater, la confusion 
règne et les membres de cette assemblée ne 
semblent pas au fait de la réalité. Il serait donc 
souhaitable d'approfondir le sujet, par exemple sur 
la base de chiffres précis, ou d'un cadastre, d'un 
état des lieux, ou même d'un rapport diligenté par 
vos services pour que nous puissions avoir une 
photographie plus précise des logements publics. 
 
L'esprit de cette ordonnance ne visait pas à 
socialiser le parc de logements publics. Je sais que 
Mme Fremault a exprimé une autre opinion, mais 
on peut se poser des questions sur certaines 
communes qui disposent de taux de plus de 20% 
de logements sociaux sur leur territoire. Si dans 
certaines communes, on bascule le parc de 
logements publics dans les logements sociaux, 
certaines vont avoir 28% de logements sociaux par 
rapport aux autres qui n'ont qu'un très faible 
pourcentage. La prudence s'impose donc et ce 
débat mériterait d'être approfondi. 
 
Je vous remercie de m'avoir permis de 
complexifier encore un peu plus la discussion,    
M. le président. 
 

Het was niet de bedoeling van de ordonnantie dat 
alle openbare woningen sociale woningen zouden 
worden, ook al beweert mevrouw Fremault het 
tegendeel. Als dat gebeurt, zou in sommige 
gemeenten 28% van alle woningen tot de categorie 
van de sociale woningen behoren, terwijl er amper 
zijn in andere gemeenten. 
 

M. le président.- La parole est à M. Doulkeridis. 
 
 
M. Christos Doulkeridis, secrétaire d'État.- 
Vingt-huit pour cent, pourquoi pas ! Certaines 
communes sont tellement larges et s'étendent 
tellement que cela donnerait une bonne répartition 
sur l'ensemble du territoire de la Région 
bruxelloise ! 
 
(Rires) 
 
Beaucoup de questions et d'enjeux ont été 
développés ou évoqués, avec plus ou moins de 
nuances. De manière régulière reviennent ainsi un 

De voorzitter.- De heer Doulkeridis heeft het 
woord. 
 
De heer Christos Doulkeridis, staatssecretaris 
(in het Frans).- Sommige gemeenten zijn zo 
uitgestrekt dat ze een goed beeld geven van de 
spreiding over het hele gewest! 
 
(Gelach) 
 
Het streven naar transparantie kwam ook in de 
vorige interpellatie aan bod. Het is een van mijn 
grootste bezorgdheden. 
 
Sommigen hebben het gevoel dat het systeem niet 
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certain nombre de questions sur la transparence. 
C'est un enjeu extrêmement important, qui a déjà 
été évoqué lors de la précédente interpellation. Il 
s'agit de l'une des mes préoccupations, à laquelle je 
souhaite pouvoir oeuvrer.  
 
Certaines personnes peuvent avoir un sentiment 
sur le fonctionnement du système. Ce sentiment a 
parfois été corroboré par des actes concrets et 
réels, mais un travail extrêmement sérieux a été 
fait à ce propos de façon continue ces dernières 
années, en tout cas dans le secteur du logement. Il 
est utile de pouvoir communiquer de manière 
beaucoup plus claire, afin d'en finir avec ce 
sentiment extrêmement pénible pour les personnes 
en attente d'une solution sociale à leur demande de 
logement.  
 
En réponse aux interpellations de Mmes Fremault 
et Debaets, je confirme que l'ordonnance du 19 
décembre 2008 représente un jalon majeur dans un 
processus de transparence dans l'attribution des 
logements des communes et CPAS. Par delà, ce 
texte en forme de moratoire appose un verrou sur 
la superficie du parc locatif public des pouvoirs 
locaux. Cette superficie ne saurait diminuer, et elle 
ne peut donc qu'augmenter. 
 
L'ordonnance s'inscrit, on le voit, dans l'objectif 
gouvernemental consistant à atteindre dans les dix 
années à venir 15% de logements de qualité à 
gestion publique et à finalité sociale sur le 
territoire de toutes les communes. C'est bien la 
ligne de mire que l'on doit garder en vue et 
atteindre le plus rapidement possible. 
 
(poursuivant en néerlandais) 
 
Les communes et les CPAS sont en effet tenus 
d'établir un inventaire de leur parc locatif. 
Dresser l'inventaire précis des logements publics 
fait partie de la première phase d'une gestion 
ambitieuse en ce domaine. 
 
(poursuivant en français) 
 
Je suis en difficulté d'être en possession de tous 
ces inventaires, puisque nous nous trouvons en-
deçà des limites et des dates évoquées par 
l'ordonnance. Celle-ci stipule en effet que ces 
inventaires doivent être arrêtés au 31 décembre de 
l'année qui s'achève et ne doivent être remis par les 
communes et les CPAS que le 1er juillet de l'année 

correct functioneert. Er deden zich ook concrete 
gevallen van misbruik voor. Toch mag men niet 
vergeten dat er de laatste jaren hard en 
onophoudelijk is gewerkt aan de transparantie in 
de huisvestingssector. Duidelijke communicatie 
moet alle vermoedens van misbruik wegnemen, 
zeker omdat mensen die op een sociale woning 
wachten, zich in een uiterst moeilijke situatie 
bevinden. 
 
De ordonnantie van 19 december 2008 is een 
grote stap vooruit in het streven naar meer 
transparantie in de toewijzing van gemeentelijke 
en OCMW-woningen. Dankzij deze tekst zal de 
totale oppervlakte van de publieke huurwoningen 
niet meer afnemen. In de toekomst kan ze enkel 
stijgen. De ordonnantie past in de beleids-
doelstelling van 15% openbare huisvesting op het 
gewestelijke grondgebied, die de regering binnen 
tien jaar wil halen. 
 
(verder in het Nederlands) 
 
U benadrukt terecht dat gemeenten en OCWM's 
verplicht zijn om een inventaris van hun huur-
woningenbestand op te maken. Het exact in kaart 
brengen van de openbare woningen maakt deel uit 
van de eerste fase van een ambitieus beleid in dit 
domein.  
 
(verder in het Frans) 
 
Wij beschikken nog niet over die inventarissen, 
aangezien die overeenkomstig de ordonnantie op 
31 december van het lopend jaar moeten worden 
afgesloten, maar pas op 1 juli van het volgende 
jaar aan het gewest worden overgemaakt. Wij 
beschikken wel over de gegevens van het NIS en 
het kadaster. Ik zal die tabellen bij het verslag van 
deze vergadering voegen.  
 
U vraagt mij hoeveel woningen aan een voordeel-
tarief worden verhuurd en hoeveel woningen 
dankzij gewestsubsidies zijn aangekocht of 
gerenoveerd. Ik wacht op de inventarissen om een 
dergelijke tabel op te stellen. Ik heb alle plaat-
selijke overheden herinnerd aan die wettelijke 
verplichting en aan de uitvoeringstermijn hier-
voor.  
 
Sommige gemeenten en OCMW's hebben niet op 
een wettelijke verplichting gewacht om initiatieven 
te nemen. Volgens een enquête van de BBRoW 
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qui suit. Nous ne sommes pas pour autant 
totalement dépourvus en matière de chiffres, 
puisque nous pouvons compter sur les statistiques 
de l'INS et du cadastre pour livrer les tableaux qui 
figureront au compte rendu de cette séance.  
 
Sur les questions plus précises concernant le 
nombre de logements loués à tarif réduit et les 
logements acquis ou rénovés grâce à des subsides 
régionaux, laissez-moi le temps de collecter au 
préalable l'ensemble des inventaires afin de dresser 
un tel tableau d'ensemble, qui sera bien entendu 
rendu public. Je viens de signer une lettre adressée 
à chacun des acteurs publics locaux, leur 
enjoignant entre autres de satisfaire à cette 
obligation légale d'inventaire et leur rappelant la 
date butoir pour le réaliser. 
 
Par ailleurs, sans attendre les réponses officielles, 
des initiatives ont été déjà prises par les plus 
volontaristes des communes et des CPAS. D'après 
le RBDH qui s'est livré à une enquête sur le sujet, 
au moins six communes ont déjà adopté un 
règlement d'attribution, dans la foulée directe de 
l'ordonnance du 19 décembre 2008 : Anderlecht, 
Schaerbeek, Auderghem, Saint-Gilles, Ixelles et 
Woluwe-Saint-Lambert.  
 
Mme Céline Fremault.- Et Uccle. 
 
 
M. Christos Doulkeridis, secrétaire d'État.- En 
tout état de cause, dans le texte, aucun délai précis 
n'enserre cette obligation de prise de règlement, 
mais l'ordonnance qui la porte est entrée en 
application le 28 juillet 2009, soit six mois après 
sa publication, et concerne bien tout opérateur 
immobilier visé. 
 
Dans le cadre d'une première analyse, encore 
parcellaire - puisque portant sur un matériau lui-
même incomplet -, il apparaît que les communes 
jouent le jeu de la transparence. 
 
La tendance est donc incontestablement à la 
transparence, tant au niveau de la Région que des 
communes. Les critères d'attribution sont clairs, et 
désormais publics. En soi, cela constitue déjà un 
incontestable progrès, autant qu'un signe de 
l'intérêt et de la pertinence de l'ordonnance. Par 
ailleurs, comme l'ordonnance les y autorise 
expressément, les communes ont introduit des 
critères spécifiques, ayant trait, par exemple, aux 

hebben minstens zes gemeenten een toewijzings-
reglement opgesteld: Anderlecht, Schaarbeek, 
Oudergem, Sint-Gillis, Elsene en Sint-Lambrechts-
Woluwe.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Mevrouw Céline Fremault (in het Frans).- En 
Ukkel. 
 
De heer Christos Doulkeridis, staatssecretaris 
(in het Frans).- De ordonnantie van 19 december 
2008 is pas op 28 juli 2009 in werking getreden, of 
zes maanden na de bekendmaking ervan.  
 
Volgens een eerste analyse zouden de gemeenten 
het spel meespelen en voluit voor meer 
transparantie gaan. 
 
Zowel het gewest als de gemeenten streven dus 
naar meer transparantie. De toewijzingscriteria 
zijn duidelijk en openbaar. Dat is al een grote stap 
vooruit. Bovendien hebben de gemeenten 
specifieke criteria ingevoerd, bijvoorbeeld inzake 
het inkomen van de huurders, zoals de ordonnantie 
uitdrukkelijk toestaat. 
 
Bepaalde reglementen slaan niet op de woningen 
uit de wijkcontracten. De ordonnantie slaat echter 
op alle huurwoningen van de gemeenten en de 
OCMW's. 
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revenus des locataires. 
 
Certains règlements excluent les logements issus 
des contrats de quartier de leur champ 
d'application. Il convient en effet d'étudier cela 
sous l'angle de la compatibilité avec l'ordonnance, 
qui n'apporte aucune restriction en ce sens et 
semble viser l'ensemble du patrimoine locatif des 
communes et des CPAS. 
 
Reconnaissons toutefois que les logements issus 
des contrats de quartier, par exemple, sont déjà 
régis par une série de règles afférentes tant à leur 
accessibilité qu'aux loyers demandés (art. 25 et 26 
de l'arrêté du gouvernement bruxellois du 3 février 
1994). En tout état de cause, certains autres 
règlements ne font nulle mention des logements 
des contrats de quartier, là où d'autres encore leur 
appliquent un régime d'attribution quelque peu 
spécifique. La diversité des pratiques locales, que 
l'ordonnance n'a pas voulu briser, joue ici 
pleinement.  
 
Toujours à propos du champ d'application de 
l'ordonnance, signalons que les logements de 
transit ont été écartés par l'un ou l'autre règlement 
connu actuellement. C'est logique par définition, 
étant donné la nature particulière de ces logements 
mis à disposition pour répondre à des situations 
d'urgence. 
 
(poursuivant en néerlandais) 
 
Concernant les logements pour handicapés, rien 
ne justifie de ne pas les intégrer. Enfin, on me 
demande d'envisager une modification de 
l'ordonnance dans le cadre d'un plafonnement des 
loyers. 
 
(poursuivant en français) 
 
La suggestion de Mme Fremault mérite une 
réflexion et un débat en d'autres lieux. Nous 
devons d'abord connaître les différentes situations 
locales et en tirer des enseignements. Pour rappel, 
l'ordonnance, qui était une initiative parlementaire, 
n'avait pas l'ambition de socialiser le parc des 
communes et des CPAS. Le but était de parvenir à 
une plus grande transparence, objectif 
partiellement rempli aujourd'hui.  
 
D'autre part, l'affirmation des politiques 
communales tout comme la souplesse 

Er bestaan al heel wat regels voor de toewijzing 
van woningen die onder een wijkcontract vallen 
(artikels 25 en 26 van het regeringsbesluit van 
3 februari 1994). Andere reglementen vermelden 
deze woningen niet of geven ze een apart regime. 
De plaatselijke praktijken zijn zeer divers en de 
ordonnantie wilde dat zo houden. 
 
Sommige reglementen zijn ook niet van toepassing 
op de transitwoningen. Dat is logisch, aangezien 
deze woningen bedoeld zijn voor noodgevallen. 
 
(verder in het Nederlands) 
 
Wat de woningen voor gehandicapten betreft, is er 
geen enkele reden om ze niet op te nemen. Tot slot 
krijg ik de vraag om een wijziging van de 
ordonnantie te overwegen, rekening houdend met 
een regeling voor de invoering van maximale 
huurprijzen.  
 
(verder in het Frans) 
 
Aan het voorstel van mevrouw Fremault zouden 
we een apart debat moeten wijden. Eerst moeten 
we lessen trekken uit de lokale situatie, die overal 
verschillend is. De ordonnantie kwam er op 
initiatief van het parlement en had niet als doel het 
sociale karakter van het openbare woningpark te 
versterken, maar wel om voor meer transparantie 
te zorgen.  
 
Een flexibel lokaal beleid vereist gemeentelijke 
autonomie. De ordonnantie zou moeten leiden tot 
een betere benutting van de beoogde 15% 
openbare woningen van gemeenten en OCMW's. 
 
Uw voorstel strookt niet geheel met de bedoelin-
gen van de indieners van het voorstel van 
ordonnantie. We kunnen er dan ook voorlopig niet 
op ingaan. 
 
Alle gemeenten nemen inkomenscriteria op in hun 
voorwaarden: ofwel passen ze de criteria voor 
sociale huisvesting toe, ofwel die van het Woning-
fonds. In haast alle gemeenten worden er 
maximale huurprijzen gehanteerd: ofwel hanteert 
men de referentiehuurpijzen van de sociale ver-
huurkantoren, ofwel mag de huurprijs niet hoger 
zijn dan een bepaald percentage van het gezins-
inkomen. 
 
Sommige gemeenten, zoals Sint-Gillis, laten jaar-
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d'intervention des acteurs concernés requièrent de 
l'autonomie. Ce faisant, le texte pourrait permettre 
l'activation plus importante d'un dispositif 
complémentaire de la politique régionale des 15% 
de logements à gestion publique et à finalité 
sociale, même si le parc des communes et des 
CPAS remplit un rôle différent de celui du secteur 
du logement social géré par la SLRB. 
 
Votre suggestion pourra donc nourrir des 
réflexions, mais elle ne s'inscrit pas dans le droit 
fil des intentions de ceux qui ont déposé cette 
proposition d'ordonnance. Ce type de réflexion 
pourra revenir à l'ordre du jour de nos travaux. 
Cependant, à ce stade, nous n'allons pas dans ce 
sens. 
 
Concernant les conditions de revenus, toutes les 
communes en imposent, en référence soit aux 
critères du logement social, soit aux critères 
généralement retenus par le Fonds du logement. 
Un plafonnement des loyers est également en 
vigueur dans presque toutes les communes. Soit il 
s'agit des loyers de référence pour les AIS, soit le 
loyer ne peut pas dépasser un pourcentage 
déterminé des revenus du ménage. 
 
Quant aux dérogations, certaines communes en 
accordent, comme Saint-Gilles, qui prévoit dans 
ses attributions annuelles un maximum de 25% de 
dérogations. 
 
Concernant la durée du bail dans les logements 
communaux, il est variable. À Anderlecht, le bail 
d'un an peut être prolongé de neuf ans. À Saint-
Gilles, il s'agit de baux de trois ans, renouvelables 
tous les trois ans. 
 
(Colloques) 
 
Plus généralement, le bail à durée déterminée est 
déjà d'application dans le parc communal, sans que 
l'on constate d'effet pervers. 
 
Ensuite, concernant l'objectif de mettre des 
logements dits moyens à la disposition des 
communes, Anderlecht a établi un plafond de loyer 
au niveau des AIS. L'objectif n'est pas d'attirer des 
logements moyens dans la commune. Au-delà des 
critères octroyés pour le logement social, la 
mesure s'inscrit dans une logique de politique 
sociale du logement à travers les logements dits 
moyens, bien que correspondant à des revenus 

lijks een bepaald aantal afwijkingen toe. 
 
De duur van de huurovereenkomsten verschilt 
naargelang van de gemeente. In Anderlecht kan 
een huurovereenkomst van 1 jaar met 9 jaar wor-
den verlengd. In Sint-Gillis gaat het om huurover-
eenkomsten van 3 jaar, die met 3 jaar verlengbaar 
zijn.  
 
(Samenspraak) 
 
De toepassing van dergelijke huurovereenkomsten 
van beperkte duur lijkt niet speciaal voor 
problemen te zorgen. 
 
De gemeente Anderlecht heeft via de sociale-
verhuurkantoren een maximumhuur vastgelegd. 
Het doel van de gemeente is niet om woningen ter 
beschikking te stellen van middeninkomens, maar 
wel van personen met een vrij laag inkomen. Het 
gaat dus om een sociale maatregel die de 
initiatieven inzake sociale huisvesting aanvult. 
Sommige gemeenten zoals Anderlecht koppelen de 
toewijzing van een gemeentewoning reeds aan de 
toekenning van een huurtoelage, maar die praktijk 
wordt nog niet in het hele gewest toegepast.  
 
Het is belangrijk om de regels inzake de toewijzing 
van sociale en publieke woningen in herinnering te 
brengen. Dankzij de ordonnantie evolueren de 
gemeenten naar meer transparantie. Wij moeten 
hierover blijven communiceren, in samenwerking 
met het WoonInformatieCentrum, om de burgers 
ervan te overtuigen dat de toewijzingscriteria 
steeds strikter en objectiever worden. 
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relativement bas. Certaines communes lient déjà 
l'attribution d'un logement communal à l'octroi 
d'une allocation-loyer, notamment à Anderlecht. 
Cette politique n'est cependant pas uniformisée à 
l'ensemble de la Région. 
 
Pour ce qui est de la transparence, je comprends 
l'importance de rappeler les règles en vigueur, tant 
au niveau du logement social que de l'attribution 
des logements publics et cette ordonnance atteint 
cet objectif. Toutes les communes vont dans le 
sens de la transparence. Nous devons continuer à 
communiquer à ce sujet - ce que je ferai - en 
collaboration avec le centre d'information pour le 
logement, pour que le citoyen ait la possibilité de 
comprendre les règles en vigueur et puisse être 
rassuré de l'impartialité des attributions. Nous 
devons souligner que nous travaillons de mieux en 
mieux et donner la garantie à nos citoyens que, 
même s'il reste un problème lié au nombre 
insuffisant de logements publics et à finalité 
sociale - d'où l'objectif des 15% - il n'en demeure 
pas mois que les règles appliquées en matière 
d'attribution sont de plus en plus strictes et 
objectives. 
 
M. Alain Hutchinson.- Qu'en est-il de 
l'application de l'ordonnance sur les CPAS ? Celle-
ci dépend du secteur bicommunautaire. 
 
M. Christos Doulkeridis, secrétaire d'État.- 
Vous avez raison de souligner qu'une petite faille 
existe, puisque l'ordonnance a été adoptée à la fois 
pour les logements qui concernent les communes 
et les CPAS. En ce qui concerne les communes, il 
n'y a pas de souci à se faire au départ de la Région. 
Par contre, un problème de tutelle pourrait se poser 
pour les CPAS. Il serait intéressant de revenir sur 
cet enjeu au niveau de la commission 
communautaire commune, qui exerce la tutelle sur 
les CPAS.  
 
M. Michel Colson.- Les CPAS n'ont, à ma 
connaissance, pas été moins nombreux à répondre. 
Un groupe de travail s'est réuni au sein de l'Union 
des Villes, communes et CPAS confondus, qui n'a 
pas manifesté de volonté d'échapper à la 
législation. Par contre, l'allocation-loyer ne 
concerne que les régies foncières communales.  
 
M. Christos Doulkeridis, secrétaire d'État.- Je 
n'ai pas cité Bruxelles-Ville dans les communes 
qui possédaient un règlement parce que je me suis 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
De heer Alain Hutchinson (in het Frans).- Is de 
ordonnantie van toepassing op de OCMW's, die 
onder de GGC vallen? 
 
De heer Christos Doulkeridis, staatssecretaris 
(in het Frans).- Het klopt dat we op deze 
aangelegenheid moeten terugkomen in de GGC. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
De heer Michel Colson (in het Frans).- De 
OCMW's hebben even bereidwillig meegewerkt als 
de gemeenten en willen zich niet onttrekken aan 
deze wetgeving. De huurtoelage geldt echter 
alleen voor de gemeentelijke grondregieën. 
 
 
 
De heer Christos Doulkeridis, staatssecretaris 
(in het Frans).- Ik heb Brussel niet genoemd omdat 
ik alleen de gemeenten heb opgesomd die een 



 C.R.I. COM (2009-2010) N° 16 08-12-2009 I.V. COM (2009-2010) Nr. 16 28 
 COMMISSION LOGEMENT   COMMISSIE HUISVESTING  
 

 

 
 

Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale – Compte rendu intégral – Commission du logement – Session 2009-2010 
Brussels Hoofdstedelijk Parlement – Integraal verslag – Commissie voor de huisvesting – Zitting 2009-2010 

 

limité aux communes qui avaient adopté un 
règlement d'attribution à la suite du vote de 
l'ordonnance. D'autres, comme Bruxelles-Ville, en 
avaient déjà un. Ce n'est pas le cas pour le CPAS.  
 

reglement voor de toewijzing hebben opgesteld na 
de goedkeuring van de ordonnantie. Andere 
gemeenten, waaronder Brussel, hadden er al een. 
Het OCMW echter niet. 
 

M. le président.- La parole est à Mme Fremault. 
 
 
Mme Céline Fremault.- Vous n'avez pas répondu 
à ma question concernant l'absence de sanction 
pour les communes qui n'adoptent pas ce 
règlement. Vous avez mentionné six communes 
sur dix-huit. Il semblerait que ce nombre soit, en 
réalité, légèrement supérieur, si on y ajoute 
Bruxelles-Ville qui le possédait déjà et Uccle qui 
l'a adopté.  
 
La question des règles de publicité est essentielle 
dans le cadre du mini-débat que nous avons eu 
concernant l'accessibilité au grand public et les 
idées un peu folles qui peuvent courir. Par rapport 
à cela, le centre d'information logement pourrait 
jouer un rôle utile et être un acteur de proximité. Il 
permettrait de faire valoir l'ensemble des règles de 
publicité, ainsi que les règlements dont doivent 
prendre connaissance les personnes qui 
introduisent une demande. Les sites web des 
communes devraient également encourager la 
publication de ces règlements.  
 
Ne devriez-vous pas avoir un contact particulier 
avec l'ensemble des échevins du logement à ce 
sujet ? Cela vous permettrait d'examiner la 
manière dont ils procèdent dans chacune des dix-
neuf communes.  
 
Vous n'avez pas non plus répondu à la question 
des inégalités, ce qui est compréhensible car il 
s'agit d'une matière relativement neuve. Dans 
certaines communes, des points de priorité seraient 
octroyés aux employés communaux. Un scan 
juridique doit passer sur l'ensemble de ces 
règlements, ce qui fait partie de vos compétences.  
 
Ne faudrait-il pas éventuellement proposer un 
modèle type aux communes qui n'ont pas encore 
adopté un règlement spécifique, qui serait validé 
par vos soins et tienne compte juridiquement de 
l'ensemble des remarques ? Ne faudrait-il pas 
envisager de travailler en collaboration avec 
l'Association des Villes et des Communes, puisque 
cette matière relève de leurs missions ? Il faudrait 
pouvoir valider un schéma légal qui tienne compte 

De voorzitter.- Mevrouw Fremault heeft het 
woord. 
 
Mevrouw Céline Fremault (in het Frans).- U 
vermeldde zes gemeenten. Ook als we daar Brussel 
en Ukkel bijtellen, zijn er nog heel wat gemeenten 
zonder reglement. Waarom zijn er geen sancties 
mogelijk? 
 
De regels voor de bekendmaking zijn zeer belang-
rijk. Het WoonInformatieCentrum kan nuttig zijn 
om het grote publiek in te lichten, ook over de 
reglementen waarmee de aanvragers rekening 
moeten houden. De reglementering moet terug te 
vinden zijn op de websites van de gemeenten. 
 
Moet u hierover geen contact opnemen met de 
schepenen van Huisvesting? U kunt dan nagaan 
hoe de negentien gemeenten hiermee omgaan. 
 
In sommige gemeenten krijgen gemeente-
ambtenaren extra punten. U moet nagaan of 
dergelijke reglementen juridisch wel kunnen en 
geen ongelijkheid creëren. 
 
Zult u op termijn een modelreglement aanbieden 
aan gemeenten die nog geen reglement hebben? 
Daarvoor moet u samenwerken met de Vereniging 
van Steden en Gemeenten. Er is nood aan een 
wettelijk schema dat rekening houdt met alle 
opmerkingen, zodat de ordonnantie concreet 
uitgevoerd kan worden. 
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de l'ensemble des remarques et fasse valoir les 
règles de publicité. Cela permettrait d'avancer très 
concrètement dans la mise en œuvre de cette 
ordonnance. 
 
M. le président.- La parole est à Mme Debaets.  
 
 
Mme Bianca Debaets (en néerlandais).- Je vous 
encourage à vous concerter avec les communes 
pour que l'uniformité et la transparence visées 
deviennent réalité. À l'heure actuelle, certaines 
communes sont encore très créatives au niveau des 
critères qu'elles choisissent d'appliquer.  
 
Quelles sanctions êtes-vous en droit d'infliger aux 
communes qui n'appliquent pas, ou pas 
entièrement, l'esprit de l'ordonnance ?  
 
Nous soutenons la volonté inscrite dans l'accord 
de gouvernement d'encourager les communes à 
créer des commissions d'attribution. Mon 
plaidoyer en faveur d'un ajustement de 
l'ordonnance au pourcentage de 15% de 
logements publics ne vise pas l'instauration d'un 
plafond de revenus pour le logement social. Il 
cherche à préserver le caractère social de cette 
mesure, tout en garantissant une indispensable 
mixité sociale. 
 

De voorzitter.- Mevrouw Debaets heeft het 
woord. 
 
Mevrouw Bianca Debaets.- De ordonnantie is 
een stap in de goede richting, maar ik wil u net als 
mevrouw Fremault aansporen om overleg te 
plegen met de gemeenten, zodat de nagestreefde 
uniformiteit en transparantie ook werkelijkheid 
worden. Sommige gemeenten gaan inderdaad 
nogal creatief om met de criteria. Zo geven 
sommige gemeenten voorrang aan de mensen die 
er wonen, terwijl andere extra punten geven aan 
mensen die er werken. Daarbij balanceren zij toch 
wel op het randje van de wettelijkheid. Het is dus 
belangrijk dat er toezicht komt.  
 
Wat gebeurt er met de gemeenten die de geest van 
de ordonnantie niet of niet helemaal naleven? 
Welke sancties kunt u opleggen?  
 
Overeenkomstig het regeerakkoord zult u de 
gemeenten aansporen om toewijzingscommissies 
op te richten. Dat kunnen wij alleen maar 
aanmoedigen.  
 
Mijn pleidooi om de ordonnantie aan te passen aan 
het streefcijfer van 15% publieke woningen heeft 
niet tot doel een inkomensgrens voor de sociale 
huisvesting in te voeren. Wij zijn ons ervan bewust 
dat de sociale mix nodig is. Mijn pleidooi heeft 
juist tot doel het sociaal karakter van die maatregel 
te vrijwaren. 
 

M. Christos Doulkeridis, secrétaire d'État.- Les 
auteurs de la proposition n'ont pas prévu de 
sanction dans le dispositif. Cette situation résulte 
sans doute d'un compromis. Dans ce domaine, la 
meilleure sanction que l'on puisse appliquer relève 
de la publicité, de l'information et de la 
transparence. 
 
Nous devons jouer sur ce point progressivement. 
La transparence peut aussi permettre à l'échelle 
communale d'interpeller ou de faire des 
propositions en vue de modifier le fonctionnement 
du dispositif. La transparence de l'information 
constitue une première étape, dont le rôle est 
fondamental, car incitatif. La Région va oeuvrer en 

De heer Christos Doulkeridis, staatssecretaris 
(in het Frans).- De indieners van de ordonnantie 
hebben geen sancties vastgelegd. Wellicht is dat 
het resultaat van een compromis. Wat mij betreft, 
komt het vooral aan op transparantie en op het 
openbaar bekendmaken van de regels. Het gewest 
zal een website in het leven roepen met informatie 
over alle bestaande initiatieven inzake huisvesting, 
met inbegrip van de gemeentelijke toekennings-
criteria.  
 
Het is te vroeg om sancties vast te leggen. Zo 
nodig zal dat gebeuren in het kader van een 
evaluatie. 
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ce sens et développer un site d'information sur 
l'ensemble des dispositifs existants concernant le 
logement, intégrant les règles d'attribution 
relatives aux communes. S'il s'agit d'envisager des 
sanctions plus drastiques ; il faudra peut être le 
faire dans le cadre d'une évaluation qui, à ce stade, 
se révèle néanmoins prématurée. 
 
Nous allons travailler sur cette question. Pour le 
reste, il est trop tôt pour envisager une sanction. Il 
faudra peut-être le faire dans le cadre d'une 
évaluation. 
 
À propos de l'irrégularité qui existerait par rapport 
à l'attribution, et de l'exemple que vous avez cité 
selon lequel ce serait réservé aux travailleurs de 
l'administration communale ... 
 
Mme Céline Fremault.- Je veux parler de points 
de priorité complémentaires ! 
 
M. Christos Doulkeridis, secrétaire d'État.- 
... ce qui pourrait notamment être le cas à 
Auderghem. J'ai travaillé sur une étude juridique 
pour examiner sur quelle base on pourrait 
constater cette irrégularité et éventuellement saisir 
la tutelle générale sur les communes que nous 
pouvons exercer dans les 40 jours. Pour voir 
comment nous pouvons agir, je solliciterai d'abord 
une étude juridique sur ces aspects. 
 
À propos de la publicité, l'ordonnance de mars 
2009 impose aux communes de mettre leur 
règlement sur internet. Voilà un autre moyen qu'il 
faut pouvoir utiliser pour contraindre les 
communes à davantage de transparence dans ce 
domaine ! 
 
 
M. le président.- Au sujet de l'étude que vous 
allez commander, je vous signale qu'il y a 
actuellement des recours devant la Cour 
constitutionnelle à propos d'un décret flamand qui 
vise à peu près la même problématique, à savoir 
donner la priorité pour acheter certains biens à 
ceux qui résident déjà dans la commune. Il serait 
intéressant de voir ce que la Cour constitutionnelle 
retiendra. 
 
 

U hebt het over onregelmatigheden en over het 
voortrekken van het gemeentepersoneel... 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Mevrouw Céline Fremault (in het Frans).- Ik had 
het over bijkomende voorrangsregels! 
 
De heer Christos Doulkeridis (in het Frans).- Ik 
heb laten onderzoeken op welke juridische basis 
we onregelmatigheden kunnen laten vaststellen en 
aanhangig maken in het kader van het toezicht op 
de gemeenten. De termijn daarvoor is veertig 
dagen. 
 
Dat de ordonnantie van maart 2009 de gemeenten 
verplicht het reglement op hun website te plaatsen, 
biedt een bijkomende garantie voor transparantie. 
 
 
 
 
 
 
 
 
De voorzitter (in het Frans).- U zegt een studie te 
zullen aanvragen. Welnu, ik kan u melden dat het 
Grondwettelijk Hof een beroep tot vernietiging 
heeft ontvangen over een Vlaams decreet dat min 
of meer hetzelfde beoogt, namelijk het verlenen 
van voorrang aan inwoners van de gemeente bij de 
aankoop van een goed. Het zou goed zijn na te 
gaan welk arrest het Grondwettelijk Hof zal 
uitspreken. 
 
 

- Les incidents sont clos. 
 
 

- De incidenten zijn gesloten. 
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QUESTIONS ORALES 
 
 

MONDELINGE VRAGEN 
 
 

M. le président.- L'ordre du jour appelle les 
questions orales. 
 
 
 
QUESTION ORALE DE M. JEF VAN 

DAMME 
 

À M. CHRISTOS DOULKERIDIS, 
SECRÉTAIRE D'ÉTAT DE LA RÉGION 
DE BRUXELLES-CAPITALE, CHARGÉ 
DU LOGEMENT ET DE LA LUTTE 
CONTRE L'INCENDIE ET L'AIDE 
MÉDICALE URGENTE, 

 
concernant "l'état d'avancement du dossier 
de rénovation de la cité-jardin à 
Watermael-Boitsfort". 

 
 
 
QUESTION ORALE JOINTE DE M. FOUAD 

AHIDAR, 
 

concernant "les lenteurs dans la rénovation 
de logements sociaux classés". 

 
 

De voorzitter.- Aan de orde zijn de mondelinge 
vragen. 
 
 
 
MONDELINGE VRAAG VAN DE HEER JEF 

VAN DAMME 
 

AAN DE HEER CHRISTOS 
DOULKERIDIS, STAATSSECRETARIS 
VAN HET BRUSSELS HOOFDSTEDE-
LIJK GEWEST, BELAST MET HUIS-
VESTING EN BRANDBESTRIJDING EN 
DRINGENDE MEDISCHE HULP, 

 
betreffende "de stand van zaken in het 
renovatiedossier van de tuinwijk in 
Watermaal-Bosvoorde". 

 
 
 
TOEGEVOEGDE MONDELINGE VRAAG 

VAN DE HEER FOUAD AHIDAR, 
 

betreffende "de aanslepende renovatie van 
beschermde sociale woonwijken". 

 
 

M. le président.- En l'absence de M. Jef Van 
Damme, excusé, sa question orale est retirée et 
transformée en question écrite. 
 
La parole est à M. Ahidar pour sa question orale 
jointe. 
 
 
M. Fouad Ahidar (en néerlandais).- La 
rénovation des quartiers classés se caractérise par 
une longue procédure. À Watermael-Boitsfort, la 
rénovation des quartiers Logis et Floréal est dans 
l'impasse. La coordination entre les SISP, la SLRB 
et la Commission royale des Monuments et Sites 
(CRMS) n'est pas bonne. Votre prédécesseure, 
Mme Dupuis, avait pourtant engagé un 
coordinateur à la SLRB pour accompagner les 
SISP tout au long du processus de rénovation. 
 
Selon l'accord de gouvernement, vous voulez 
poursuivre les efforts pour lutter contre les 

De voorzitter.- Bij afwezigheid van de heer Jef 
Van Damme, die verontschuldigd is, wordt zijn 
mondelinge vraag ingetrokken en in een 
schriftelijke vraag omgezet. 
 
De heer Ahidar heeft het woord voor zijn 
toegevoegde mondelinge vraag. 
 
De heer Fouad Ahidar.- Een oud zeer bij de 
renovatie van beschermde wijken is de lange 
procedure die elk dossier moet doorlopen. In dit 
parlement zijn reeds tal van interpellaties 
gehouden en mondelinge vragen gesteld over deze 
thematiek. Het lijkt echter alsof er weinig of geen 
beweging komt in de zaak. Uit Watermaal-
Bosvoorde komen berichten dat de renovatie van 
de Logis- en Floréalwijken maar niet uit het slop 
geraakt. De procedures, onder andere bij de 
BGHM, zouden jaren aanslepen. 
 
De coördinatie tussen de openbare vastgoed-
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logements sociaux inoccupés. Je souhaiterais 
connaître vos engagements pour rénover les 
logements sociaux classés. 
 
Comment se déroule la concertation entre la SLRB 
et la CRMS ? Quelles difficultés observez-vous au 
niveau des Monuments et Sites dans le cadre de la 
rénovation des logements sociaux ? Quelles sont 
les possibilités de collaboration entre les deux 
instances pour accélérer le processus de 
rénovation ? Quelle est la plus-value du 
coordinateur engagé à la SLRB ? Comment cette 
fonction est-elle évaluée ? 
 

maatschappijen, de BGHM en de Koninklijke 
Commissie voor Monumenten en Landschappen 
verloopt niet vlot en dat is nog zwak uitgedrukt. 
 
Uw voorganger, mevrouw Dupuis, heeft nochtans 
bij de BGHM een coördinator aangesteld die de 
OVM's moet begeleiden bij het renovatieproces. Ik 
ga ervan uit dat deze voeling heeft met de 
problematiek van het renoveren van beschermde 
wijken en de procedures grondig kent. 
 
Volgens het regeerakkoord wilt u de inspanningen 
voortzetten om de leegstand in de sociale huis-
vesting tegen te gaan. Ik ben dan ook benieuwd 
naar uw plannen en meer specifiek naar uw 
engagementen om beschermde sociale woningen 
te renoveren. 
 
Hoe verloopt het overleg tussen de BGHM en de 
Koninklijke Commissie voor Monumenten en 
Landschappen? Welke moeilijkheden ziet u zelf 
bij Monumenten en Landschappen voor de 
renovatie van sociale woningen? Wat zijn de 
mogelijkheden om beide instanties te laten samen-
werken om het renovatieproces te versnellen? Wat 
is de meerwaarde van de coördinator voor 
renovatie die is aangesteld bij de BGHM? Hoe 
wordt deze functie geëvalueerd? 
 
 

M. le président.- La parole est à M. Doulkeridis. 
 
 
M. Christos Doulkeridis, secrétaire d'État (en 
néerlandais).- Je partage la préoccupation de 
M. Ahidar à l'égard de la durée de certaines 
procédures de rénovation de logements sociaux. 
En conséquence, des logements sociaux restent 
parfois vides pendant plusieurs années avant 
d'être rénovés.  
 
La diminution du nombre de logements inoccupés 
dans les 33 SISP est une priorité du gouvernement. 
Le nombre de logements sociaux en attente de 
rénovation atteint en effet des proportions 
préoccupantes dans plusieurs SISP. Sur les 2.443 
logements inoccupés au 31 décembre 2008, 
quelque 653 étaient en réelle vacance locative et 
1.790 devaient faire l'objet d'une rénovation avant 
d'être reloués. Parmi ceux-ci, 1.449 étaient en 
rénovation et les travaux planifiés pour les 341 
autres n'étaient pas entamés. 
 

De voorzitter.- De heer Doulkeridis heeft het 
woord. 
 
De heer Christos Doulkeridis, staatssecretaris.- 
Ik deel de bezorgdheid van de heer Ahidar 
aangaande de erg lange looptijd van bepaalde 
renovatieprocedures voor sociale woningen. 
 
Deze lange procedures hebben tot gevolg dat 
sociale woningen soms gedurende meerdere jaren 
leegstaan, alvorens ze worden gerenoveerd. 
Nochtans stonden er op 1 januari 2009 niet minder 
dan 30.207 Brusselse gezinnen op de wachtlijsten 
voor een sociale woning. 
 
De vermindering van het aantal leegstaande 
woningen binnen de 33 OVM's is zowel voor de 
regering als voor mezelf een prioriteit. Sinds mijn 
aantreden in de Brusselse regering heb ik 
vastgesteld dat het aantal te renoveren sociale 
woningen binnen een aantal gewestelijke OVM's 
zorgbarende proporties aanneemt. 
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Le classement de certains logements comme 
monuments historiques ne suffit pas à expliquer ce 
phénomène d'inoccupation prolongée. Il faut 
également tenir compte de la complexité des 
procédures. En outre, les normes de salubrité, 
d'habitabilité et de confort changent. Ainsi, des 
habitations occupées depuis des décennies se 
révèlent non conformes au Code du logement lors 
du départ de l'occupant.  
 
Il faut effectuer un examen approfondi de chaque 
dossier pour déterminer avec précision les 
facteurs ralentissant le processus de rénovation 
des logements. 
 
Une fois ces facteurs déterminés, il faudra y 
apporter des solutions pragmatiques, ce que nous 
ferons en bonne intelligence avec le ministre-
président Charles Picqué, chargé des Monuments 
et Sites, mon collègue Emir Kir, chargé de 
l'Urbanisme, ainsi qu'avec les SISP et les 
administrations concernées. 
 
Selon la SLRB, il n'y a pas de concertation 
permanente entre ses services et la CRMS. En 
revanche, il existe pour les ensembles classés du 
Logis et de Floréal un agent de référence au sein 
de la DRMS, dépendant de l'Administration de 
l'aménagement du territoire et du logement 
(AATL). Les SISP Le Logis et Floréal peuvent 
s'adresser à cette personne pour tous les dossiers 
de rénovation qui s'inscrivent dans le plan de 
gestion de ces deux ensembles classés. 
 
Ce plan de gestion est assorti d'un cahier spécial 
des charges unifié (CSCU), approuvé par la 
CRMS et adopté par arrêté du gouvernement en 
2002, et qui couvre toutes les interventions 
extérieures sur le petit patrimoine. Il permet 
d'alléger fortement les procédures, les travaux qui 
s'y rapportent étant pour l'essentiel dispensés de 
permis.  
 
Les difficultés rencontrées avec la CRMS portent 
souvent sur des différences d'appréciation au sujet 
des choix techniques à faire. Les SISP veulent 
éviter le dérangement des locataires, tandis que la 
CRMS veille au respect des éléments 
architecturaux qui ont motivé le classement de ces 
remarquables cités-jardins. La SISP préfère par 
contre les solutions simples et rapides.  
 
Afin de favoriser la bonne collaboration entre ces 

In 2009 hebben we voor het eerst binnen het 
geheel van de 2.443 leegstaande woningen die op 
31 december 2008 bekend waren, een onderscheid 
kunnen maken tussen de werkelijk leegstaande 
huurwoningen (653) en de woningen die pas na 
renovatie opnieuw kunnen worden verhuurd 
(1.790). Voor 1.449 van die 1.790 woningen 
waren er op de referentiedatum renovatiewerken 
aan de gang. Voor de overige 341 woningen waren 
de werkzaamheden al gepland, maar nog niet 
aangevat. 
 
Op het eerste gezicht zou men kunnen denken dat 
dit fenomeen van langdurige leegstand te maken 
heeft met het feit dat sommige sociale woningen 
als historisch monument zijn erkend. Maar deze 
erkenning als monument verklaart niet alles. We 
dienen namelijk ook rekening te houden met de 
complexe subsidiëringsprocedures, de steden-
bouwkundige procedures en de procedures met 
betrekking tot de overheidsopdrachten. Bovendien 
veranderen de gezondheids-, bewoonbaarheids- en 
comfortnormen. Sommige woningen die geduren-
de decennia bewoond zijn, blijken bij het vertrek 
of overlijden van de bewoner niet meer conform 
de Huisvestingscode te zijn. 
 
Elke dossier dient dus aan een grondige studie te 
worden onderworpen om de factoren die het 
renovatieproces vertragen exact te kunnen bepalen. 
 
Zodra deze vertragende factoren bepaald zijn, 
moeten er pragmatische oplossingen worden 
gezocht, waarvoor ik persoonlijk zal instaan. Dit 
zal ik doen in goede verstandhouding met 
minister-president Picqué, bevoegd voor 
Monumenten en Landschappen, met mijn collega 
Kir, bevoegd voor Stedenbouw, met de OVM's en 
met de betrokken administraties. 
 
Volgens de BGHM is er geen permanent overleg 
tussen haar diensten en de Koninklijke Commissie 
voor Monumenten en Landschappen. Voor de 
beschermde woningen van Le Logis en Floréal 
bestaat er echter wel een referentiepersoon binnen 
de directie Monumenten en Landschappen, die 
afhangt van het bestuur Ruimtelijke Ordening en 
Huisvesting. 
 
De OVM's Le Logis en Floréal kunnen zich tot 
deze persoon wenden voor de behandeling van alle 
renovatiedossiers die passen binnen het beheerplan 
van de beschermde woningen van de twee OVM's. 
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instances, il faut davantage solliciter l'avis 
préalable de la CRMS sur les avant-projets de 
rénovations. 
 
De cette manière, on peux mieux identifier les 
risques de blocage et y remédier avant que la 
demande de permis ne soit introduite. Tout comme 
pour la problématique de l'occupation précaire 
des bâtiments, je suis prêt, si besoin en est, de 
servir de médiateur pour stimuler un dialogue et 
permettre de prendre une décision sur les choix 
techniques à opérer.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
M. le président.- Le temps de réponse pour une 
question orale est limité. Pouvez-vous 
communiquer les autres détails par écrit ? 
 

Dit beheerplan gaat gepaard met een verenigd 
bijzonder bestek dat werd goedgekeurd door de 
KCML en werd aangenomen bij besluit van de 
regering in 2002. 
 
In dit verenigd bijzonder bestek werden alle 
ingrepen aan de buitenzijde van het klein erfgoed 
opgenomen, zoals het werk aan daken, daklijsten, 
metalen constructies, ramen en deuren, enzovoort. 
Hierdoor kunnen de procedures aanzienlijk 
vergemakkelijkt worden, aangezien er voor deze 
werken meestal geen vergunning nodig is. 
 
De problemen met de KCML zijn vooral te wijten 
aan de verschillen visies van de KCML, de BGHM 
en de OVM's met betrekking tot de technische 
keuzes. De OVM's willen voorkomen dat huurders 
hinder ondervinden. De KCML ziet er dan weer op 
toe dat de architecturale elementen bewaard 
worden die geleid hebben tot de bescherming van 
de woningen van deze opmerkelijke tuinwijken 
van architect Eggerickx. Dit heeft tot gevolg dat de 
KCML de restauratie in situ eist van oude venster-
ramen, waarbij beschadigde delen in voorkomend 
geval gedeeltelijk worden vervangen. Dat kost 
echter veel tijd en veroorzaakt last voor de 
huurders. De OVM daarentegen is er voorstander 
van om de oude vensterramen te vervangen door 
gelijkaardige ramen, omdat het plaatsen van 
nieuwe ramen die vooraf in een atelier werden 
geschilderd, veel eenvoudiger is en minder tijd 
kost.  
 
Om de goede samenwerking van deze instanties te 
bevorderen, meen ik dat er vaker een beroep moet 
worden gedaan op het voorafgaand advies van de 
KCML met betrekking tot de voorontwerpen voor 
de renovaties. 
 
Zo kan men immers veel beter de risico's op het 
vastlopen van een project inschatten en eventueel 
een oplossing zoeken voordat de aanvraag voor 
een stedenbouwkundige vergunning wordt inge-
diend. Net zoals bij de problematiek van de 
precaire bewoning van gebouwen wil ik indien 
nodig optreden als bemiddelaar, teneinde een 
gedachtewisseling te stimuleren en een beslissing 
te nemen inzake de technische keuzes.  
 
De voorzitter.- Ook de tijd om een mondelinge 
vraag te beantwoorden is beperkt. Kunt u de 
overige details misschien schriftelijk meedelen? 
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M. Christos Doulkeridis, secrétaire d'État (en 
néerlandais).- La fonction de coordinateur de 
référence pour les deux SISP me semble vraiment 
très utile. Je demanderai toutefois une évaluation 
de sa mission, afin de savoir si elle correspond 
bien aux attentes du secteur, et d'améliorer son 
action le cas échéant. 
 

De heer Christos Doulkeridis, staatssecretaris.- 
De vierde vraag ging over de rol van een 
referentiecoördinator voor de beide openbare 
vastgoedmaatschappijen, die in functie is bij de 
directie Monumenten en Landschappen. Deze 
functie is erg nuttig. Ik zal echter de opdracht laten 
evalueren om te weten te komen of hij voldoet aan 
de verwachtingen van de sector en om te 
onderzoeken hoe we hem kunnen helpen om zijn 
werking nog te verbeteren. 
 

M. le président.- La parole est à M. Ahidar. 
 
M. Fouad Ahidar (en néerlandais).- Je vous 
remercie pour votre réponse détaillée. 
 
M. Christos Doulkeridis, secrétaire d'État (en 
néerlandais).- Je dois encore répondre à la 
question de M. Van Damme. 
 
M. Fouad Ahidar (en néerlandais).- Vous pouvez 
lui répondre par écrit. 
 

De voorzitter.- De heer Ahidar heeft het woord. 
 
De heer Fouad Ahidar.- Ik dank u voor uw 
uitgebreid antwoord. 
 
De heer Christos Doulkeridis, staatssecretaris.- 
Ik heb ook nog een antwoord op de mondelinge 
vraag van de heer Van Damme. 
 
De heer Fouad Ahidar.- U kunt hem dat 
schriftelijk bezorgen. 
 

- L'incident est clos. 
 
 
 
 

- Het incident is gesloten. 
 
 
 
 

QUESTION ORALE DE M. ALAIN 
HUTCHINSON 

 
À M. CHRISTOS DOULKERIDIS, 
SECRÉTAIRE D'ÉTAT DE LA RÉGION 
DE BRUXELLES-CAPITALE, CHARGÉ 
DU LOGEMENT ET DE LA LUTTE 
CONTRE L'INCENDIE ET L'AIDE 
MÉDICALE URGENTE,  

 
concernant "le refus de la SLRB d'accorder 
une dérogation en vue de reloger les familles 
victimes de la fermeture de leur logement". 

 
 

MONDELINGE VRAAG VAN DE HEER 
ALAIN HUTCHINSON  

 
AAN DE HEER CHRISTOS 
DOULKERIDIS, STAATSSECRETARIS 
VAN HET BRUSSELS HOOFDSTEDE-
LIJK GEWEST, BELAST MET HUIS-
VESTING EN BRANDBESTRIJDING EN 
DRINGENDE MEDISCHE HULP,  

 
betreffende "de weigering van de BGHM 
om een afwijking toe te staan om gezinnen 
waarvan de woning onbewoonbaar is 
verklaard een nieuwe woning aan te 
bieden". 

 
 

M. le président.- La parole est à M. Hutchinson. 
 
 
M. Alain Hutchinson.- Les Sociétés Immobilières 
de Service Public (SISP) sont autorisées à déroger 
aux attributions chronologiques pour un maximum 
de 40% du nombre d'attributions réalisées lors de 
l'exercice précédent. Ces dérogations sont décidées 

De voorzitter.- De heer Hutchinson heeft het 
woord.  
 
De heer Alain Hutchinson (in het Frans).- De 
openbare vastgoedmaatschappijen (OVM's) mo-
gen in bepaalde gevallen van de chronologische 
toewijzingsprocedure afwijken. Die afwijkingen 
zijn onderworpen aan de voorafgaande 
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par les conseils d'administration et sont soumises à 
l'autorisation préalable de la déléguée sociale de la 
Société du Logement de la Région Bruxelloise 
(SLRB). Celle-ci doit juger si la dérogation n'est 
pas abusive, au regard de la situation du ménage 
par rapport à la situation des autres candidats 
locataires. 
 
Lors d'une fermeture d'un logement décidé par le 
service d'inspection régional, - je vous renvoie aux 
statistiques citées antérieurement -, c'est le 
bourgmestre qui est chargé de prendre un arrêté de 
fermeture. 
 
Le Code du Logement prévoit une obligation de 
chercher toutes les possibilités de relogement lors 
de chaque fermeture. Le produit des amendes 
infligées doit servir au financement de ces 
opérations de relogement. Toutefois, il s'avère que 
le pourcentage de récupération des amendes est 
relativement faible et de nombreux montants sont 
en suspens. 
 
Or, il me revient, à titre d'exemple, que le Foyer 
Anderlechtois, parmi d'autres, a très prudemment 
utilisé la possibilité qui lui est donnée de déroger 
aux attributions chronologiques. Pour éviter les 
abus, le Conseil d'Administration de cette SISP 
s'est d'ailleurs réuni une journée entière pour 
déterminer des critères stricts pour l'utilisation de 
ce recours, lequel doit rester exceptionnel. 
 
Toutefois, il est habituel que lorsqu'un logement a 
été fermé après décision de l'Inspection régionale, 
et que toutes les solutions de relogement ont été 
examinées et qu'aucune d'entre elles n'a abouti 
(dans le secteur privé, dans la famille ou dans une 
autre commune), on accorde une dérogation à ces 
ménages. Les conditions internes citées plus haut 
étant respectées, bien entendu. 
 
Au mois de septembre 2009, la déléguée sociale de 
la SLRB, nouvellement arrivée au Foyer 
Anderlechtois, a refusé cette dérogation. Selon 
elle, la fermeture du logement par le bourgmestre 
n'est pas une condition suffisante pour accepter 
une dérogation. Encore selon elle, il s'agirait là 
d'un passe droit, voir, à la limite, d'une attribution 
clientéliste. Quiconque a déjà été confronté à ce 
type de situation sait bien qu'un bourgmestre 
n'agit, en cette matière, qu'en dernier recours et 
qu'il n'en tire aucun avantage. Bien souvent, le 
taudis reste ouvert car le bourgmestre hésite à en 

toestemming van de sociaal afgevaardigde van de 
Brusselse Gewestelijke Huisvestingsmaatschappij 
(BGHM).  
 
Wanneer de gewestelijke inspectiedienst een 
woning onbewoonbaar verklaart, moet de 
burgemeester een uitzettingsbesluit nemen en een 
nieuwe woning voor de bewoners zoeken. De 
boetes zouden die herhuisvestingsoperaties moeten 
financieren, maar in de praktijk wordt slechts een 
gering deel ervan betaald.  
 
De Anderlechtste Haard heeft zeer voorzichtig 
gebruik gemaakt van de afwijkingsmogelijkheden. 
Om misbruiken te voorkomen, heeft de raad van 
bestuur zeer strikte criteria voor die afwijkingen 
opgesteld, die een uitzondering moeten blijven.  
 
Het is niettemin gebruikelijk dat wanneer een 
woning wordt gesloten en de zoektocht naar een 
nieuwe woning geen resultaat heeft opgeleverd 
(privésector, familie, andere gemeente), er een 
afwijking aan die gezinnen wordt toegekend met 
inachtneming van de interne regels.  
 
In september 2009 heeft de sociaal afgevaardigde 
van de BGHM, die nieuw is bij de Anderlechtse 
Haard, die afwijking evenwel geweigerd. Volgens 
haar is de sluiting van een woning geen voldoende 
voorwaarde voor het toekennen van een afwijking. 
Het gaat volgens haar om een bevoorrechting en 
zelfs om vriendjespolitiek. Een burgemeester treedt 
in dergelijke dossiers echter maar als laatste 
instantie op en heeft niets bij een dergelijke 
sluiting te winnen. Integendeel, want hij moet een 
andere woning voor dat gezin vinden.  
 
Waarom aanvaardt de BGHM de sluiting van een 
woning door de burgemeester niet langer als een 
voldoende voorwaarde voor het toekennen van een 
afwijking? Welke maatregelen zult u nemen om 
gezinnen die aldus uit hun huis zijn gezet een 
nieuwe woning aan te bieden? 
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exiger la fermeture. Il sait qu'en prenant une telle 
décision, il devra se charger du relogement. Il 
convient de ne pas encourager cette attitude. 
 
Pouvez-vous me dire pourquoi la SLRB n'accepte 
plus que la fermeture d'un logement par le 
bourgmestre soit une condition suffisante pour 
accepter une dérogation ? Et, en conséquence, 
quelle solution envisagerez-vous pour résoudre le 
problème du relogement des ménages victimes de 
ce type de fermeture ? 
 
M. le président.- La parole est à M. Doulkeridis. 
 
 
M. Christos Doulkeridis, secrétaire d'État.- 
L'article 11 de l'arrêté du gouvernement de la 
Région du 26 septembre 1996 prévoit 
effectivement que le Conseil d'administration de 
toute société de logement social peut déroger aux 
dispositions habituelles d'attribution de logement 
pour des cas individuels et dans des circonstances 
exceptionnelles et urgentes. Toute dérogation 
nécessite l'accord du délégué social et, comme 
vous l'indiquez, la part de logements attribués sur 
cette base ne peut excéder 40 % des attributions 
effectuées pendant l'année précédente. 
 
Pour pouvoir se prononcer sur les demandes de 
dérogations qui leur sont soumises, les délégués 
sociaux, ont décidé de prendre systématiquement 
en compte les critères suivants : 
 
- le candidat proposé se retrouve-t-il sans 
logement ou va-t-il perdre son logement actuel 
dans les trois mois, et ce indépendamment de sa 
volonté ? 

 
- l'attribution d'un logement social sera-t-elle de 
nature à contribuer, de manière fondamentale, à 
sortir le candidat-locataire définitivement de sa 
situation sociale précaire ? 

 
- la situation financière précaire du candidat se 
distingue-t-elle fondamentalement de la situation 
des autres candidats classés avant lui sur la liste 
d'attente ? 

 
Je tiens également à rappeler que lorsque la 
personne qui est contrainte de quitter son logement 
par un arrêté d'insalubrité s'inscrit comme candidat 
locataire pour un logement social, elle bénéficie 
automatiquement de cinq titres de priorité, si elle 

De voorzitter.- De heer Doulkeridis heeft het 
woord.  
 
De heer Christos Doulkeridis, staatssecretaris 
(in het Frans).- Het regeringsbesluit van 
26 september 1996 bepaalt inderdaad dat de raad 
van bestuur van elke openbare vastgoed-
maatschappij voor individuele gevallen en onder 
buitengewone omstandigheden kan afwijken van 
de algemene toewijzingsvoorwaarden na akkoord 
van de sociaal afgevaardigde. Het aantal 
afwijkingen mag evenwel niet hoger zijn dan 40% 
van het totaal aantal toewijzingen die tijdens het 
voorafgaande jaar door de maatschappij zijn 
verricht.  
 
De sociaal afgevaardigden houden systematisch 
rekening met de volgende criteria: 
 
- heeft de kandidaat geen woning meer of zal hij 

zijn woning binnen drie maanden verliezen, en 
dit buiten zijn wil om?  

 
- zal de toewijzing van een sociale woning de 

kandidaat op een substantiële manier helpen om 
definitief uit zijn precaire sociale situatie te 
geraken? 

 
- is de financiële situatie van de kandidaat veel 

slechter dan de financiële situatie van de 
kandidaten die voor hem op de wachtlijst staan?  

 
Wanneer een persoon zijn woning naar aanleiding 
van een onbewoonbaarheidsbesluit moet verlaten 
en een sociale woning aanvraagt, heeft hij 
automatisch recht op vijf prioriteitspunten als hij 
meer dan twee jaar in die woning woonde.  
 
In het geval dat u aanhaalt, heeft de sociaal 
afgevaardigde de afwijkingsaanvraag geweigerd 
op basis van het dossier en de regelgeving. De 
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habite ce logement depuis plus de deux ans. C'est 
la seule situation qui donne droit à autant de titres 
de priorité. 
 
Dans le cas qui nous occupe, sur la base de la 
réglementation et des éléments du dossier, la 
déléguée sociale a décidé de refuser la demande de 
dérogation. 
 
Confrontée à ce refus, la SISP aurait pu saisir la 
SLRB dans les 30 jours du refus de la demande de 
dérogation comme le prévoit le même article. Le 
délai de 30 jours étant expiré, force est de 
constater qu'elle ne l'a pas fait. En outre, d'après la 
SLRB, le Foyer Anderlechtois a appliqué l'avis de 
la déléguée sociale dans ce dossier. 
 
Par ailleurs, le ménage candidat locataire qui 
s'estime lésé par une décision d'attribution peut, 
également, en vertu de l'article 10 du même arrêté, 
introduire un recours selon les termes de l'article 
66 de l'ordonnance du 1er avril 2004 modifiant le 
Code bruxellois du logement. 
 
Je rappellerai pour conclure ma réponse que le 
dispositif des délégués sociaux a été créé pour 
garantir plus de transparence et d'équité dans les 
attributions de logements sociaux. Afin d'assurer le 
bon fonctionnement de ce dispositif, il faut donc 
respecter l'indépendance des délégués sociaux. Si 
une de leur décision peut être appréciée comme 
abusive, il existe le système de recours que je 
viens d'expliquer - pour la SISP, d'une part, et pour 
le candidat locataire, d'autre part - qui peut être 
activé pour y réagir.  
 
 
M. Alain Hutchinson.- Il était bon de rappeler 
cette procédure. 
 
 
M. Christos Doulkeridis, secrétaire d'État.- Je 
n'ai pas été alerté par les recours, prévus dans le 
dispositif même du système mis en place. 
Informations prises, il s'avère qu'il n'y a eu aucun 
recours auprès du conseil d'administration de la 
SLRB en 2008, il y en a eu deux en 2007, aucun 
en 2006 et cinq en 2005.  
 

openbare vastgoedmaatschappij had binnen dertig 
dagen een beroep tegen die weigering kunnen 
aantekenen bij de BGHM, maar heeft dat niet 
gedaan. De kandidaat-huurder heeft dat evenmin 
gedaan.  
 
Het systeem van de sociaal afgevaardigden is in 
het leven geroepen om de transparantie en de 
billijkheid van de toewijzingen te waarborgen. De 
onafhankelijkheid van de sociaal afgevaardigden 
is dus van het grootste belang. Zowel de vastgoed-
maatschappij als de kandidaat-huurder kunnen 
echter een beroep instellen bij de BGHM als ze de 
beslissing onterecht achten.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
De heer Alain Hutchinson (in het Frans).- Het 
was belangrijk om nog eens op die procedure te 
wijzen.  
 
De heer Christos Doulkeridis, staatssecretaris 
(in het Frans).- Er wordt niet vaak van de beroeps-
procedure gebruikgemaakt. De BGHM heeft in de 
periode 2005-2008 slechts 7 beroepen ontvangen.  
 

- L'incident est clos. 
 

- Het incident is gesloten. 
 

_____ _____ 
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ANNEXES BIJLAGEN 
  

_____ _____ 
 
 
 

 

Complément à la réponse de M. Christos 
Doulkeridis, secrétaire d'État, à l’interpellation 

de M. Alain Hutchinson  
 
concernant "le constat mis en évidence dans le 
rapport bruxellois sur l'état de la pauvreté 2009 

en matière de logement". 
 
 

(voir p. 10) 
 

Aanvulling op het antwoord van de heer 
Christos Doulkeridis, staatssecretaris, op de 
interpellatie van de heer Alain Hutchinson 

 
betreffende "de duidelijke vaststelling in het 
Brussels verslag over de armoede 2009 inzake 

huisvesting". 
 
 

(zie blz. 10) 
 

_____ 
 

_____ 
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Tableau 1 : parc de logements et logements encadrés 1 par commune (au 31/12/2008) à partir des données de l’ex-INS 

 

Communes Parc 
Parc 
locatif 

Logts 
socx 

Parc 
communal 

Parc 
Cpas 

Autres 
opérateurs 
locaux 

P. 
locaux 

Ais 
Fonds 
du 
logt 

Logts 
encadrés 

% de logts 
encadrés 
sur le parc 
communal 
total 

% de logts 
encadrés 
sur le parc 
communal 
locatif 

 
Anderlecht 
 

41293 24061 4970 406 2  408 161 106 5645 13,67% 23,46% 

 
Auderghem 
 

13901 6353 874 95 4  99 9  982 7,06% 15,46% 

 
Berchem  
 

8477 3952 698 28   28 12 32 770 9,08% 19,48% 

 
Bruxelles 
 

66700 44696 7677 2602 1320 492 4414 516 169 12776 19,15% 28,58% 

 
Etterbeek 
 

21584 14114 1455 256 2  258 116 30 1859 8,61% 13,17% 

 
Evere 
 

14780 8111 2200 92   92 55 14 2361 15,97% 29,11% 

 
Forest 
 

21916 12838 1328 24 10  34 118 48 1528 6,97% 11,90% 

 
Ganshoren 
 

9846 5191 1336 4 7  11 26 1 1374 13,95% 26,47% 

 
Ixelles 
 

41325 27696 1412 245 81  326 94 66 1898 4,59% 6,85% 

 
Jette 
 

18853 9617 1292 77 10  87 119 68 1566 8,31% 16,28% 

 
Koekelberg 
 

7576 4299 519 32   32 48 13 612 8,08% 14,24% 

 
Molenbeek 
 

31532 19433 3431 219 26  245 244 227 4147 13,15% 21,34% 

 
Saint-Gilles 
 

21441 15658 1056 800 45  845 183 138 2222 10,36% 14,19% 

 
Saint-Josse 
 

9697 6541 809 297 7  304 52 67 1232 12,70% 18,84% 

 
Schaerbeek 
 

48421 28791 2238 265 23  288 264 171 2961 6,12% 10,28% 

 
Uccle 
 

34728 16892 1604 55 20  75 52 10 1741 5,01% 10,31% 

 
W-Boitsfort 
 

11936 6108 2102 115 62  177 10  2289 19,18% 37,48% 

 
Woluwé St L 
 

23478 12509 2637 135   135 69  2841 12,10% 22,71% 

 
Woluwé St P 
 

17327 7407 876 46 5  51 16 4 947 5,47% 12,79% 

 
RBC 
 

464811 274267 38514 5793 1624 492 7909 2164 1164 49751 10,70% 18,14% 
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Tableau 2 : parc de logements et logements encadrés 2 par commune (au 31/12/2008) à partir des données du cadastre 
 

Communes Parc 
Parc 
locatif 

Logts 
socx 

Parc 
communal 

Parc 
Cpas 

Autres 
opérateurs 
locaux 

P. 
locaux 

Ais 
Fonds 
du 
logt 

Logts 
encadrés 

% de logts 
encadrés 
sur le parc 
communal 
total 

% de logts 
encadrés 
sur le parc 
communal 
locatif 

 
Anderlecht 
 

46880 24061 4970 406 2  408 161 106 5645 12,04% 23,46% 

 
Auderghem 
 

16389 6353 874 95 4  99 9  982 5,99% 15,46% 

 
Berchem  
 

9781 3952 698 28   28 12 32 770 7,87% 19,48% 

 
Bruxelles 
 

79740 44696 7677 2602 1320 492 4414 516 169 12776 16,02% 28,58% 

 
Etterbeek 
 

24761 14114 1455 256 2  258 116 30 1859 7,51% 13,17% 

 
Evere 
 

16979 8111 2200 92   92 55 14 2361 13,91% 29,11% 

 
Forest 
 

25293 12838 1328 24 10  34 118 48 1528 6,04% 11,90% 

 
Ganshoren 
 

11490 5191 1336 4 7  11 26 1 1374 11,96% 26,47% 

 
Ixelles 
 

46214 27696 1412 245 81  326 94 66 1898 4,11% 6,85% 

 
Jette 
 

22814 9617 1292 77 10  87 119 68 1566 6,86% 16,28% 

 
Koekelberg 
 

9504 4299 519 32   32 48 13 612 6,44% 14,24% 

 
Molenbeek 
 

36250 19433 3431 219 26  245 244 227 4147 11,44% 21,34% 

 
Saint-Gilles 
 

26112 15658 1056 800 45  845 183 138 2222 8,51% 14,19% 

 
Saint-Josse 
 

8945 6541 809 297 7  304 52 67 1232 13,77% 18,84% 

 
Schaerbeek 
 

59938 28791 2238 265 23  288 264 171 2961 4,94% 10,28% 

 
Uccle 
 

44555 16892 1604 55 20  75 52 10 1741 3,91% 10,31% 

 
W-Boitsfort 
 

11659 6108 2102 115 62  177 10  2289 19,63% 37,48% 

 
Woluwé St L 
 

27971 12509 2637 135   135 69  2841 10,16% 22,71% 

 
Woluwé St P 
 

20033 7407 876 46 5  51 16 4 947 4,73% 12,79% 

 
RBC 
 

545308 274267 38514 5793 1624 492 7909 2164 1164 49751 9,12% 18,14% 
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Tabel 1: woningenbestand en begeleide woningen 1 per gemeente (op 31/12/2008) op basis van de gegevens van het voormalige NIS 
 

 Gemeenten 
 Woningen- 
  bestand  

   Huur- 
   wonin- 
   genbe- 
   stand  

   Sociale 
   wonin- 
   gen 

  Wonin- 
  genbe- 
  stand  
  van de 
  gemeente 

 Wonin- 
 genbe- 
 stand  
 van de  
OCMW's 

 Andere 
 lokale 
 operatoren 

Lokale 
besturen 

  SVK 
 Huisves- 
 tingsfonds 

 Begeleide 
 woningen  

  % begeleide  
  woningen t.o.v.  
  het totale  
  woningenbestand  
  van de gemeente 

  % begeleide  
  woningen 
  t.o.v. het 
  huurwoningen- 
  bestand 
  van de 
  gemeente 

 
Anderlecht 

 
41293 24061 4970 406 2  408 161 106 5645 13,67% 23,46% 

 
Oudergem 

 
13901 6353 874 95 4  99 9  982 7,06% 15,46% 

 
Berchem  

 
8477 3952 698 28   28 12 32 770 9,08% 19,48% 

 
Brussel 

 
66700 44696 7677 2602 1320 492 4414 516 169 12776 19,15% 28,58% 

 
Etterbeek 

 
21584 14114 1455 256 2  258 116 30 1859 8,61% 13,17% 

 
Evere 
 

14780 8111 2200 92   92 55 14 2361 15,97% 29,11% 

 
Vorst 
 

21916 12838 1328 24 10  34 118 48 1528 6,97% 11,90% 

 
Ganshoren 

 
9846 5191 1336 4 7  11 26 1 1374 13,95% 26,47% 

 
Elsene 
 

41325 27696 1412 245 81  326 94 66 1898 4,59% 6,85% 

 
Jette 
 

18853 9617 1292 77 10  87 119 68 1566 8,31% 16,28% 

 
Koekelberg 

 
7576 4299 519 32   32 48 13 612 8,08% 14,24% 

 
Molenbeek 

 
31532 19433 3431 219 26  245 244 227 4147 13,15% 21,34% 

 
Sint-Gillis 

 
21441 15658 1056 800 45  845 183 138 2222 10,36% 14,19% 

 
Sint-Joost 

 
9697 6541 809 297 7  304 52 67 1232 12,70% 18,84% 

 
Schaarbeek 

 
48421 28791 2238 265 23  288 264 171 2961 6,12% 10,28% 

 
Ukkel 
 

34728 16892 1604 55 20  75 52 10 1741 5,01% 10,31% 

 
W- 

Bosvoorde 
 

11936 6108 2102 115 62  177 10  2289 19,18% 37,48% 

 
St-L- 
Woluwe 

 

23478 12509 2637 135   135 69  2841 12,10% 22,71% 

 
St-P- 
Woluwe 

 

17327 7407 876 46 5  51 16 4 947 5,47% 12,79% 

 
BHG 

 
464811 274267 38514 5793 1624 492 7909 2164 1164 49751 10,70% 18,14% 
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Tabel 2: woningenbestand en begeleide woningen 2 per gemeente (op 31/12/2008) op basis van de gegevens van het kadaster 

    

Gemeenten 
Wonin-
gen-
bestand 

Huur-
wonin- 
gen-
bestand 

Sociale 
woningen 

Woningen-
bestand van 
de gemeente 

 
Wonin-
gen-
bestand 
van de 
OCMW's 

 

Andere lokale 
operatoren 

Lokale 
besturen 

SVK 
Huis-

vestings-
fonds 

Bege-
leide 
wonin-
gen 

% begeleide woningen 
t.o.v. het totale 

woningenbestand van 
de gemeente 

% begeleide woningen 
t.o.v. het 

huurwoningenbestand 
van de gemeente 

 
Anderlecht 

 
46880 24061 4970 406 2  408 161 106 5645 12,04% 23,46% 

 
Oudergem 

 
16389 6353 874 95 4  99 9  982 5,99% 15,46% 

 
Berchem 

 
9781 3952 698 28   28 12 32 770 7,87% 19,48% 

 
Brussel 

 
79740 44696 7677 2602 1320 492 4414 516 169 12776 16,02% 28,58% 

 
Etterbeek 

 
24761 14114 1455 256 2  258 116 30 1859 7,51% 13,17% 

 
Evere 
 

16979 8111 2200 92   92 55 14 2361 13,91% 29,11% 

 
Vorst 
 

25293 12838 1328 24 10  34 118 48 1528 6,04% 11,90% 

 
Ganshoren 

 
11490 5191 1336 4 7  11 26 1 1374 11,96% 26,47% 

 
Elsene 
 

46214 27696 1412 245 81  326 94 66 1898 4,11% 6,85% 

 
Jette 
 

22814 9617 1292 77 10  87 119 68 1566 6,86% 16,28% 

 
Koekelberg 

 
9504 4299 519 32   32 48 13 612 6,44% 14,24% 

 
Molenbeek 

 
36250 19433 3431 219 26  245 244 227 4147 11,44% 21,34% 

 
Sint-Gillis 

 
26112 15658 1056 800 45  845 183 138 2222 8,51% 14,19% 

 
Sint-Joost 

 
8945 6541 809 297 7  304 52 67 1232 13,77% 18,84% 

 
Schaarbeek 

 
59938 28791 2238 265 23  288 264 171 2961 4,94% 10,28% 

 
Ukkel 
 

44555 16892 1604 55 20  75 52 10 1741 3,91% 10,31% 

 
W-

Bosvoorde 
 

11659 6108 2102 115 62  177 10  2289 19,63% 37,48% 

 
St-L-
Woluwe 

 

27971 12509 2637 135    135 69  2841 10,16% 22,71% 

 
St-P-
Woluwe 

 

20033 7407 876 46 5  51 16 4 947 4,73% 12,79% 

 
BHG 
 

545308 274267 38514 5793 1624 492 7909 2164 1164 49751 9,12% 18,14% 

 


